
www.aikyn.kz www.facebook.com/aikyn.kz @aikyngazetie-mail: aikyngazeti@gmail.com

AI  YNQ ЖҰМА
№8 (4060)

21.01.2022

ҚАРУЛЫ КҮШТЕРГЕ 
ТАЛАП КҮШЕЙЕДІ

ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ 
ЖАЙЫН ТАЛҚЫЛАДЫ

«ЖАСЫЛ ДАМУ» ЖАРЫЛҚАCА ИГІ

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев Мұрат 
Бектановты Қорғаныс министрі лауазымы нан бо   са-
тып, бұл қызметке Руслан Жақсылықовты та ғайын    дау 
туралы Жарлыққа қол қойғанын ха бар лады.

Қасым-Жомарт Тоқаев жаңа ми нистрдің кадрлық 
әс кери қызметкер екенін атап %тті.

– Оның тәжірибесі мол. Ішкі әс керде 30 жылдан 
ас там қызмет етті. Ол қатардағы жауынгерден бастап, 
әр түрлі басшылық қыз мет терді атқарды. Ішкі істер 
ми нистрінің орынбасары – Ұлттық ұланның Бас 
қол басшысына дейін гі әскери жолдан %тті, – деді 
Пре зидент.

Қасым-Жомарт Тоқаев Қарулы Күштерге деген 
та лаптың күшейе түскеніне тоқталды.

– Армия тәуелсіздігіміздің тірегі болып, мемлекет 
мүд делерін қорғауы тиіс. Қаңтар оқиғасы ке зін де 
Қарулы Күштер %зіне сенімсіз әрі қабілетсіз бас шы-
лығының ке сірінен жүктелген міндеттерді тиісті 
дең гейде атқара алмады. Министр Бектанов коман-
дир лік қабілетін к%рсете алмады. Командалық-штаб-
тық және әскери жат тығулар кезінде оң нәтиже 
к%р сет кен армиямыз бола тұра, сын са ғат   та оның 
әлеуе тін пайдалана ал       мадық. Сырттан к%мек ша-
қыру ға мәжбүр болдық, – деді Жоғар ғы Бас қол бас-
шы.

Президент геосаяси жағдайды жә не аймақтық 
дең гейдегі %зекті сын-қатерлерді ескере отырып, 
Қа  зақ стан Қарулы Күштерінің әс кери дайындығын 
тү бе гейлі арт тыруды талап етті. 

Жоғарғы Бас қолбасшының пі кірінше, ең алды-
мен ел басшы лы ғын сыртқы және ішкі қауіп-қатер-
лер туралы уақытылы әрі нақ ты ақпараттармен 
қам тамасыз ету ге тиісті әскери барлау қызме тін кү-
шейту керек. 

Қасым-Жомарт Тоқаев қару-жа рақ сақтайтын 
ны сандарда т%   тен ше жағдайлардың қайталануына 
жол бермеу қажеттігін еске сал ды. 

Сонымен қатар Мемлекет бас шы сы Қазақстан 
армиясының тех никалық және жауынгерлік жаб-
дықтарын жаңарту міндетін жүк теді.

– 5скердегі қару-жарақтың де ні – 30-50 жыл 
бол ған Кеңес дәуі рін дегі техника. Ескірген техни ка-
лардың мерзімінің %ткеніне бай ланысты қару-жарақ 
паркін жаңарту үшін шұғыл шаралар қабылдау қажет. 
Қарулы Күштер за манауи әрі жоғары технология лық 
қару-жарақпен, әскери техникамен жабдықталуы 
тиіс. Қа был данатын шаралар жүйелі болуы керек. 
Қару-жарақ пен әскери тех никаны ж%ндейтін, оларға 
қыз мет к%рсететін отандық %н діріс ті дамыту қажет, – 
деді Жоғар ғы Бас қолбасшы.  

5ңгімелесу барысында   Қазақ-
стан мен 8з бекстанның стратегия-
лық се рік   тестігін одан әрі дамыту 
мә с е ле   лері ж%нінде пікір алмасты. 
Пре  зи денттер келісс%здер про це сін 
екі ел үкіметтерінің басшылығы дең-
гейінде жандандыруға уағда ласты.

Қасым-Жомарт Тоқаев пен 
Шав   кат Мирзиёев саяси, сауда-эко-
номикалық, инвестициялық, к% лік-
тран зиттік, мәдени-гумани тар лық 
ын тымақтастықтың негізгі ас пек-
тілерін талқылады. 8ңірдегі тұрақ-
ты лық пен қауіпсіздікті қам та масыз 
ету ге ерекше назар ау да рыл  ды.

ЕЛДІ АШЫНТҚАН АЛЫМНЫҢ ХРОНИКАСЫ
2015 жылғы 30 желтоқсанда Үкіметтің «8ндіру ші-

лер дің (импорттау шы лар дың) кеңейтілген міндет те-
ме лері операторын ай қындау туралы» №1137 қаулысы 
шық ты. Құ жат бұл маңызды миссияны тосыннан 
пай да бол ған, жұртқа белгісіз «8КМ операторы-Опе-
 ра тор РОП» ЖШС-ына жүктеді. Тіпті, Үкімет қау лы-
сы ның %зі ком панияның атын қайталап тұрған еді. 

Бастапқыда бұл жаңалықтың мазмұнын түсінбеген 
жұрт оған мән бермеді. Алайда іле-шала елдің жаны 
шыр қырады: жаңа жекеменшік компания алапат к%-
лемде алым енгізіп, бұған дейін Моңғолия, Жапония, 

Аме рика, Германия, БА5, Оңтүстік Корея секілді алыс 
шет елден еркін ағылған арзан авток%ліктердің тас қы-
нына тосқауыл қойды. Осының алдында, 2014 жыл ғы 
ма мырда үш ел Еуразиялық одақты құрған-тын, оған 
кейін Қырғыз елі мен Армения қосылды. Алысқа 
құлаш ұру мүмкіндігінен айырылған қазақстандықтар 
амал сыз осы елдер арқылы айналмалы жолдармен 
ар зан автомобиль тасуға кірісті. Республикада «ар-
мян », «ресейлік», «қырғыз», «абхаз» к%ліктерінің 
проблемасы туындап, жыл %ткен сайын ушыға бер ді.

(Жалғасы 4-бетте)

Елімізде коронавирус ж��тыру де-
регі бойынша жа�а антирекорд тіркел-
ді. Со��ы тәулікте 15 мы�нан аса адам 
ж��палы індетке шалды��ан. Корона-
вирусты� ж��уы 14 к"нні� ішінде білін-
се, «омикрон» шта мыны� ж���аны 
не  бәрі екі к"нні� ішінде белгілі болады. 
Демек, бас �а штамдар�а �ара�анда 
тез ж��ады. Ауруды� ал�аш�ы бел-
гілері т� мау мен жедел респираторлы� 
ауру ларда�ы сия�ты суы� тигендей 
к&  рінеді. Я�ни, дене �ызуы к&теріліп, 
әл сіздік, бас ауруы, ж&тел бола ды. 
Біра� же�іл &теді екен деп &з бетінше 
емделуге болмайды. Ауру белгілері 
бай  �ал�ан сәтте е� бірінші не істеу ке-
рек? )ршіген ін дет тен са�тану жолы 
�ан дай? Білікті мамандарды� ке�есін 
�сы  намыз.
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Ел тарихында бол�ан е� "лкен трагедия елді есе�гіреткені рас. Арада біраз уа�ыт &тті. 
Осы мерзім аралы�ында жа�дай т�ра�талды, /0Ш/ әскерлері шы�арылды. )ртке оран�ан 
�имараттар есепке алынып, содырлар, б"лікшілер �ол�а т"сіп жатыр. Б�дан б&лек, Пре-
зидент жа�а &згерістер пакетін жариялады, 6кіметті� ��рамы жа�арды. 

227 адамны� �аны т&гілген �ай�ылы о�и�адан со� �о�ам т"бегейлі &згерістерді к"тіп 
отыр. Ескі ережеге, к&не т"сініктерге, ��ндылы�тар�а орал�ысы жо�. Енді азаматтарды� 
осы "лкен "мітін �алай а�тау�а болады? «Жа�а 0аза�стан» �андай принциптер негізінде 
��рылады? Жауап іздеп к&рейік.

КӨҢІЛ АЙТУ ЖЕДЕЛХАТЫН ЖОЛДАДЫ

«Қасым-Жомарт Тоқаев театр және кино актері, 
Қазақстанның еңбек сіңірген әртісі Т%леубек Мұха-
мед жанұлы Аралбайдың дүниеден %туіне байла-
нысты оның жақындары мен туыстарына к%ңіл 
айт ты», –деп жазды Б.Уәли.

– Т%леубек Мұхамеджанұлы қазақ %нерінің қара 
шаңырағы М.5уезов атындағы академиялық драма 
теат рында ұзақ жылдар қажырлы еңбек етті. Отан-

дық кино мен телесериалдардың сәнін кіргізіп, 
актер лік шеберлігімен к%рермендер к%зайымына 
ай налды. Ұстаз ретінде к%птеген таланттардың 
жо лын ашты. Театр және кино %нерін %ркендетуге 
мол үлес қосқан Т%леубек Мұхамеджанұлының 
жарқын бейнесі ұмытылмайды. Марқұмның иманы 
саламат, жаны жәннатта болсын, – делінген жедел-
хатта.

Мемлекет басшысы  0аза�станны� е�бек сі�ірген әртісі Т&леубек Аралбайды� 
туыстарына к&�іл айту жеделхатын жолдады. Б�л туралы Президентті� баспас&з 
хатшысы Берік Уәли Facebook-та жазды. 
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0аза�стан Президенті – 0арулы К"штерді� Жо�ар�ы Бас �олбасшысы 0асым-Жомарт 
То�аев 0ор�аныс министрлігіні� басшылы� ��рамымен ке�ес &ткізді. Б�л туралы А�орда-
ны� баспас&з �ызметі хабарлады. 

«ОМИКРОН» ШТАМЫ: 
САҚТАНУ ЕРЕЖЕЛЕРІ ӨЗГЕРГЕН ЖОҚ

Мемлекет басшысы 0асым-Жомарт То�аев )збекстан Президенті Шавкат Мирзиёевпен 
телефон ар�ылы с&йлесті. Б�л туралы А�орданы� баспас&з �ызметі хабарлады. 

Автоәуес�ойларды� алты жыл бой�ы арманы, әділетті талап-тілегі орындал�андай: 
шет елдік әр к&лікке кенедей жабысып, миллиондап алым жи�ан жекеменшік компания – 
«)КМ операторы» ЖШС-ны� �иянатты тірлігіне ел Президентіні� тапсырмасымен тыйым 
са лынды. Б�л іс мемлекеттік кәсіпорын�а табысталды. Aiqyn газеті елдегі авто-
парк ті� жо�ары �ар�ынмен к&неруіне со�тыр�ан к&ле�келі схеманы �дайы сынап келді. 
Енді утилизациялы� алым ж"йесі �алай дамыма�? Со�ан да то�талса�.

ЖАҢА ҚОҒАМНЫҢ ҚҰРЫЛЫМЫ

Мемлекет басшысы 0асым-Жомарт То�аев реформалар жасау "шін за� мен 
тәртіп ма�ызды екенін атап &тті. Президент б�л ойларын Тwitter-де жазды. 

«Қазақстан халықаралық міндеттемелеріне және адам құқықтары мен заң үстемдігі саласындағы 
әмбебап қағидаттарға бейілдігін сақтайды. Біз саяси жаңғыруға негізделген бағытымызды ешқашан %з-
гертпейміз.

Хаос жағдайында даму, тұрақтылықты сақтау және реформалар жасау мүмкін емес. Заң мен тәртіп – 
тұрақтылығымыздың негізі», – деп жазды Президент.

Естеріңізге сала кетейік, Мемлекет басшысы 19 қаңтар күні Тwitter-де Қазақстан  экономикасының 
тұрақты екенін, Жаңа Қазақстанның мақсаты – азаматтардың әл-ауқатын арттыру, табыс алшақтығын 
жою, жұмыс орындарын ашу және инфляцияны тежеу екенін атап %ткен еді. Сонымен қатар ұлттық 
экономиканың ашықтығына, келісімшарттарға қол сұғылмайтынына, зияткерлік меншік құқығы сақта-
латынына және жемқорлықпен аяусыз күрес жалғаса беретініне кепілдік берілетінін жазған болатын. 

ЗАҢ МЕН ТӘРТІП – ТҰРАҚТЫЛЫҚ КЕПІЛІ

(Жалғасы 2-бетте)

К&лікті техникалы� бай �ау дан &ткізу – әуелі 
ж"ргізушіні� &з �ауіпсіздігі "шін керек д" ние. 
Оны� "стіне, к&лікті� �ауіпсіз �оз�алысын рет-
тейтін за� нор маларына сай темір т�лпар  межелі 
мерзімде тексеруден &туі �ажет. Алайда ебін 
тап�андар дәл осы рә сім нен кедергісіз &тіп, ай-
ласын асырып ж"р. Сонды�тан да салада�ы осы 
секілді барма� бас ты, к&з �ысты әрекетті� куә сі 
бол�ан к&пшілікті� к&  кейін де «К&лікті міндетті 
техникалы� бай�аудан &ткізу керек пе?» деген 
сауалды� туындауы да за�ды. 

ТЕХНИКАЛЫҚ БАЙҚАУДЫҢ 
«БАЗАРЫ» ТАРҚАЙ МА? 
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Партиялар мен сайлау туралы 
заң жобаларын мақұлдады

«Қаңтар трагедиясының» 
себебі мен салдарына үңілді

Мәулен �шімбаевты� т�ра�алы�ымен 
Сенат отырысында депутаттар бір�атар 
за�ды �арап, палата комитеттері ��рамына 
�згеріс енгізді.  Жиында сенаторлар 
�а�тарды� басында елімізді шарпы�ан 
д"рбеле�ге байланысты к�з�арасын білдір-
ді. 

Депутаттар алдымен Бейбіт Исабаевты �леу-
меттік-мәдени даму және ғылым комитетінің т�ра-
ғасы етіп сайлады. Ал бұған дейін осы комитеттің 
т�рағасы болған Мұрат Бақтиярұлы Халықаралық 
қатынастар, қорғаныс және қауіпсіздік комитетінің 
мүшесі болып сайланды. Мәулен �шімбаев Мұрат 
Бақтиярұлына комитет т�рағасы ретінде атқарған 
еңбегі, заңнамалық жұмысқа және азаматтарды 
алаңдатқан �зекті мәселелерді шешуге қосқан үлесі 
үшін алғыс білдірді.

Палата отырысында  депутаттар «Заттар мен 
материалдардың құрамы мен қасиеттерінің стан-
дартты үлгілерін жасау және қолдану ж�ніндегі 
ынтымақтастық туралы келісімді ратификациялау 
туралы» заңды қарап, қабылдады.  Палата Т�рағасы 
М.�шімбаевтың айтуынша, бұл заңның экономикаға 
берері мол болмақ екен. 

«Алдағы уақытта бұл құжат бизнестегі әкім шілік 
жүктемелерді қысқартуға қызмет етеді. Сон дай-ақ 
келісімге қатысушы – ТМД елдері арасында 
экономикалық және ғылыми-техникалық ынтымақ-
тастық үшін кедергілерді азайтады деп сенеміз», – 
деді Мәулен �шімбаев.

Сонымен қатар отырыс кезінде сенаторлар 
�здерінің депутаттық сауалдарын жолдап, «қаңтар 
трагедиясының» себептері мен салдарын талдау 
және Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
берген тапсырмалардың іске асырылуын бақылау 
аса маңызды екенін айтты.

Сенатор Ләззат Сүлеймен бейбіт адамдар 
әділетсіздіктің құрбаны болмас үшін «қасіретті 
қаңтар» оқиғасы кезіндегі барлық дерек мұқият 
зерттеліп, тексерілуі керек екенін айтты. Сондай-ақ 
ол құқық қорғау органдарына жеткізілген және 
ұсталған адамдардың қорғауға және білікті заңгерлік 
к�мек алуға қатысты конституциялық құқығын 
қамтамасыз ету маңызды екенін тілге тиек етті.

7з кезегінде Айгүл Қапбарова қайғылы оқиға 
еңбек саласында сапалы �згеріс қажет екенін к�р-
сетіп бергенін айтып, қазіргі жұмыспен қамту және 
жастарды жұмысқа орналастыру бағдар ламаларын 
қайта қарау қажеттігіне назар аударды.

Ақылбек Күрішбаев Премьер-Министрге сауал 
жолдап, ауыл тұрғындарын алаңдатқан проблема-
ларды с�з етті. Оның ішінде ең маңыздысы 
жұмыссыздық екенін атап �ткен сенатор палата 
депутаттары бұл мәселені тұрақты түрде к�теріп 
жүргенімен, оларды шешу үшін Үкімет тарапынан 
тиісті шаралар қолға алынбай отырғанын айтты.

Мұхтар Жұмағазиев әлемдік тәжірибеге сүйене 
отырып, ауыл шаруашылығы техникаларына 
қатысты утильдік алым м�лшерлемесін азайту 
маңызды екенін айтты. Қазіргі жағдайда ауыл 
шаруашылығы техникасы 80 пайызға дейін тозғанда, 
утильдік алымның қолданыстағы нормалары 
отандық фермерлерге және жалпы ауыл шаруа-
шылығына елеулі залал келтіреді. Мұның салдары 
азық-түлік бағасының �суіне әкеледі.

Нұржан Нұрсипатов қызметтік борышын орын-
дау кезінде қаза тапқан немесе мертіккен жағдайда 
құқықтық тәртіп қызметкерлерін әлеуметтік 
қамтамасыз ету және олардың отбасыларын қолдау 
шараларын жүйелеудің маңыз ылығын атап �тті.

А.СҰЛТАН

Депутаттар алдымен Еуразиялық эко номикалық 
одақ туралы шартқа �згерістер енгізу туралы хатта-
маны ратификациялау туралы заң жобасын 
мақұлдады. Алайда бұл  хаттама тұтас одақ жұмысына 
қатысты емес, ортақ электр энергетикалық нарығын 
қалыптастыру б�лігі жайлы еді. 

Хаттаманың мақсаты – электр энергиясын 
�ндірушілер мен тұтынушылардың, сондай-ақ Одақ 
ОЭЭН-інің басқа да субъектілерінің экономикалық 
мүдделерінің теңгерімін сақтай отырып, 
Арменияның, Беларусьтің, Қазақстан ның, Қырғыз 
Республикасының және Ресейдің ұлттық электр 
энергиясы нарықтарын интеграциялау арқылы 
Еуразиялық экономикалық одақтың ортақ электр 
энергетикалық нарығын (бұдан әрі – Одақ ОЭЭН-
і) құру.

Палата Т�рағасы Нұрлан Нығматулин заң жо-
ба сын талқылау кезінде  Еуразиялық эко номикалық 
одақтың бірыңғай энергетикалық жүйесін құру 
кезінде Қазақстанның мүддесі ескерілуі керек 
екенін айтты. Мәжіліс Т�рағасы заң жобасын 
әзірлеуші Энергетика министрлігінің назарын ортақ 
нарыққа қатысушылардың �зара қарым-қаты-
насына қатысты ережелерді құрудың маңыз-
дылығына аударды. Спикер: 

– Бірыңғай энергия жүйесін құру ол, әрине 
керек нәрсе. Оған ешқандай  күмән жоқ. Ол 
бәсекеге қабілетті арттыру үшін керек. Сонымен 
бірге осы секторды дамытуға жол  ашады. Бірақ 
бірыңғай энергия жүйесін құрғанда, ең бастысы �з 
еліміздің энергетикалық тәуелсіздігін сақтап қалуы-
мыз керек. Ол – �те манызды мәселе, – деді.

Бұл ретте Нұрлан Нығматулин еліміздің энер-
гетикалық қауіпсіздігін қамтамасыз ету мәселелері 

жеке энергетикалық қуаттарды дамытуды талап 
ететінін атап �тті. Осыған байланысты энергия 
к�здеріне толық техникалық аудит жүргізіп, елімізде 
40-50 жыл және одан да к�п жұмыс істеп тұрған 
негізгі �ндіруші қуаттарды жаңғырту бойынша 
нақты іс-шаралар жоспарын әзірлеу қажеттігіне 
тоқталды. 

Сонымен қатар жалпы отырыста депутаттар 
«Қазақстан Республикасындағы сайлау туралы» 
Қазақстан Республикасының конституциялық 
заңына �згерістер мен толықтырулар енгізу туралы» 
заң жобасын мақұлдады. 

Заң жобасы Мемлекет басшысының 2021 жылғы 
1 қыркүйектегі «Халық бірлігі және жүйелі рефор-
малар – ел �ркендеуінің берік негізі» атты Қазақстан 
халқына Жолдауын іске асыру үшін әзірленді.

Заң жобасын қабылдаудың мақсаты – биліктің 
�кілді тармағында әйелдердің және жастардың, 
сондай-ақ мүгедектігі бар адамдардың да қатысуын 
қамтамасыз ету және пікірін ескеру, оларды 
мемлекеттің тыныс-тіршілігінде белсенді жұмысқа 
тарту.

Сондай-ақ жалпы отырыста «Саяси партиялар 
туралы» Қазақстан Республикасының Заңына 
�згеріс енгізу туралы» заң жобасы мақұлданды. 

Заң жобасын квоталанатын санаттарды оған 
мүгедектігі бар адамдарды енгізе отырып кеңейтуді 
к�здейді. �йелдерді, жастарды және мүгедектігі бар 
адамдарды елдегі саяси мәселелерге белсенді тарту 
заң шығару процесінде қоғамдағы проблемалық 
мәселелердің шешу жолдарын ескеруге мүмкіндік 
береді.

А.СҰЛТАН

Мәжіліс депутаттары Палата Спикері Н�рлан Ны�матуллинні� т�ра�алы�ымен �ткен 
жалпы отырысты бірнеше за� жобасын ма��лдады. Оларды� арасында  сайлау�а, саяси 
партиялар мен Еуразиялы� экономикалы� ода� туралы шарт�а �атысты за� жобалары бар.

(Басы 1-бетте)

Кешеге дейін ТМД аумағында біздей 
тұрақты, бейбіт ел жоқ деп кеудемізді 
соғып келдік. Инвесторлар алдында да 
тұрақтылығымыз ауыз толтырып айтатын 
басты жетістігіміз сияқты к�рінді. 
К�ршілерде болған азаматтық соғыс, 
қарулы қақтығыс, шекарадағы жанжал, 
аннексия, мемлекеттік т�ңкерістерді 
к�ріп, тыныш болғанымызға шүкір деп 
келдік.  Осы халықтың шүкіршілігі саяси 
жүйемізді бейқам еткен жоқ па? Үкіметті 
«не істесек те, не десек те, жұрт қабылдайды, 
қолдайды» деген иллюзияға итермелеген 
жоқ па? Іштен шыққан жау жаман. Іште 
туған бүлік 227 адамның �мірін жалмап, 
«қаңтар қырғынына» алып келді. Қысқасы, 
жауабы табылмаған мұндай сауалдар әлі 
к�кейімізде жүр.

Мемлекет басшысы ел дамуында жаңа 
кезең басталғанын айтып, жаңа Қазақстан-
ды бірге құруды ұсынды. �рине, болған 
қайғылы оқиғалардан кейін қоғам тың 
�згерістерді, түбегейлі бетбұрысты күтіп 
отырғаны рас. 7згеріс экономика, армия, 
мемлекеттік қызмет, саяси жүйе, басқа да 
салаларды қамтығанын қалайды. 19 млн 
халықтың тамырын басып, оның атынан 
с�йлеуге еш құзыретіміз жоқ, бірақ 
болжап, долбарлап к�рейік. 

БАЗЫНАМЫЗ БАР
Азаматтар неге радикалды реформа-

ларды күтеді деген сауалға жауап іздейік. 
Неге қазіргі тұрмысы ұнамайды? Қоғам 
дертіне диагноз қоюға тырысып к�релік. 
Себебі оны айшықтамай, түйткілдерді 
шешу жолын ұсыну да қиын. Ең алдымен 
жұртты жегідей жеген жемқорлық екені 
жасырын емес. Ауылдағы ұстаз бен медби-
ке жұмысқа орналасу үшін пара беруі тиіс, 
жолда полицей тәртіп бұздың деп ұстаса, 
алақанына азын-аулақ ақша салсаң, айып-

пұлдан құтыласың. �кімдікке қарасты 
түрлі басқарма, мекемелердің жариялаған 
тендерлерін 15-20 пайыз үлесін ұйымдас-
тырушыларға берсең ғана жеңімпаз 
атанасың. Ал ұлттық компаниялардың 
тендерлері бірнеше миллиард теңгеге же-
теді. Оларды ұйымдастырған шенді азамат-
тар да парадан пәк емес-ау. Бұл қылмыс 
бәріне мәлім, алайда жалғасып келе 
жатқанына сан жыл �тті. 2020 жылы Сы-
байлас жемқорлықты түйсіну индексі 
бойынша 180 елдің арасында 94-орында 
болдық. Яғни, жемқорлыққа белшесінен 
батқан елдің біріміз. 2021 жылы Қазақ-
станда 11 айда жемқорлық, пара беру 
сынды баптар бойынша 1,6 мың қыл-
мыстық іс қозғалған. Бұлар тек ұсталып, 
тіркелгені. 

 Екіншіден, баға �сімі талай отбасын 
титықтатып жіберді. Азық-түлік, дәрі-
дәрмек, киім, тұрмыстық техника, к�лік, 
пәтер бағалары жыл  сайын емес, ай сайын 
�сетін деңгейге жетті. Ал азаматтардың 
жалақысы, табысы оған сай емес. Былтыр 
талай ұжым қызметкерлерінің ереуілге 
шығып, жалақысын �сіруді талап етуінің 
бір себебі – осы. 

Үшіншіден, бай мен кедей арасының 
алшақтығы артып барады. Forbes журналы 
жыл сайын миллиардерлер тізімін жария-
лайды. 7з еңбегімен ірі кәсіпкер атанғандар 
аз емес. Егер кәсіпкер адал жолмен биз-
несін ашып, салығын т�леп, ризығын 
арттырып жатса, нұр үстіне нұр. Дегенмен 
бірнеше миллион, миллиард доллар жи-
ған   дардың арасында саяси элитаға жақын 
кәсіпкерлердің жүргені к�пке құпия емес. 
Бір ғана мысал, 2020 жылы Атырау облы-
сында қала тұрғындарының табысы ауыл 
азаматтарынан 9,8 есе к�п болған. Ал бы-
лтыр елімізде күнк�ріс минимумынан 
т�мен табысы бар отбасы лардың саны 125 
мыңға жетті. Дүниежүзілік банк мұндай 
азаматтардың саны 2021 жылы 2,6 млн-ға 
жетеді деп жыл басында болжам жасаған. 
Ол расталды ма, жоқ па, белгісіз. Яғни, 

кедейлік, теңсіздік, жоқшылық, жұмыс-
сыздық жұрттың әл-ауқатын әлсіретті, 
ашуын туғызды. 

Т�ртіншіден, саяси шектеу бар, 
қоғаммен кері байланыс тиімсіз.  Жоғарыда 
тізбектелген түйткілдерді айтуға мінбер 
табылмайды. Кейде оны тыңдайтын құлақ  
та жоқ. Елімізде саяси партияларды тіркеу 
талаптары жеңілдетілді. Алайда �ділет 
министрлігі соңғы 2 жылда ешбір жаңа 
партияны тіркеген емес. Бұдан б�лек, 
митинг �ткізу тәртібі де �згерген болатын. 
Жаңа заң бойынша азаматтар жергілікті 
әкімдіктен рұқсат сұрамай, тек ескертіп 
қана ереуіл �ткізе алады. Бірақ мазалаған 
мәселесін алаңда айтып, жиі жиналған 
жұртты байқамадық. �кімдік қызмет-
керлері түрлі сылтау тауып, митингтерге 
кедергі жасап келеді. Бұрынғы цензура да 
жоғала қоймады. Ресми түрде с�з 
бостандығына тыйым салынбаса да, түрлі 
қоңырау шалынатыны рас. 

Осы және �зге де түйткілдерді қатар-
дағы азаматтар білмей ме? �рине, хабар-
дар. Себебі күнделікті бетпе-бет келеді. 
7кінішке қарай, соңғы жылдары әлеу-
меттік желілерде «балаларымның бағы 
үшін шетелге к�штім» деген жазбаларды 
жиі оқып жүрміз. «Америка арманын» 
қуған біршама сапалы мамандар мұхит 
асты. Былтыр тек 9 айда 25 мың азаматы-
мыз елден к�шіп кетті.  Осы к�шкен 25 
мың адамның 6 700-і жоғары білімді болса 
(36%), орта кәсіби білімді меңгергендері 
5 967 кісі (32%). Яғни, к�шкендердің тең 
жартысынан к�бі еңбек нарығына қажет 
азаматтар. Халықаралық к�ші-қон ұйымы 
2019 жылы Қазақстанда миграция 
тақырыбында кең ауқымды зерттеу жүр-
гізген. Онлайн сауалнамаға шетел асқан 
эмигранттар қатысқан. Нәтижесі к�ңіліңді 
құлазытады. Сонымен, эмигранттар 
Қазақстаннан к�шіп кетудің келесідей 
себептерін атаған: жемқорлық, бюрокра-

тия, шенеуніктердің жауапқа тартылмауы 
(51,3%), мамандарға қажет тіліктің, перс-
пективаның болмауы (31,3%), мемле кеттің 
баяу дамуы, қоғамның архаизациялануы 
(27,5%), �зінің және баласының келеше-
гіне сенімнің азаюы (26,3%), жұ мыс-
сыздық, жалақының аздығы (23,8%), білім 
мен медицина сапасының нашар-
лауы (23,8%), адам құқықтарының жиі 
бұзылуы (21,3%). Сауалнама нәтижесі 
Қазақстан қоғамын дағы шешілмеген 
түйткілдердің рейтингін шығарғандай 
к�рінеді.

ШЕШУ ЖОЛЫ ҚАНДАЙ? 
Қазір дұрыс әрі тиімді шешімдер 

шығаратын кезең. Егер Үкімет популистік 
немесе к�ршілердің к�ңіліне жағатын 
қадамдар жасаса немесе батыл реформа 
жүргізетін уақытты �ткізіп алса, ескі сүр-
леуге қайта түссе,  онда 1 жылдан соң к�п 
нәрсе �згермейді. Қан текке т�гілгендей 
болады. Себебі Алматы мен басқа қала-
ларда о баста алаңға жастар �згеріс сұрап 
шыққанын неге жасырамыз? Тек жиналған 
жұрттың екпінін содырлар мен бүлікшілер 
пайдаланып кетті. 

Сонымен, қазір қандай шешімдер 
қабылданғаны абзал? Бұл сұраққа жауап 
табу үшін терең экономикалық, әлеуметтік, 
саяси зерттеулер қажет екені даусыз. Се-
бебі нақты деректерге сүйенбей шешім 
қабылдау асығыстық болар. Бірақ Үкімет 
алдындағы бірден-бір миссия инфляция-
ны ауыздықтау екені анық. Қазақстан – 
импорттық тауарларға тәуелді ел. Ал 
әлемде былтыр азық-түлік бағасы 30 
пайызға қымбаттаған. Шетелдік қымбат 
тауар ішкі нарығымызға түскенде баға 
�сіміне кері ықпал етеді. Осылайша, ин-
фляция арта береді. Осы себепті қаласақ 
та, қаламасақ та, тіпті тиімсіз болса да 
отандық тауар �ндірісін аттыруға тура ке-
леді. Сонда ғана ел экономикасының 
импорттық тауарларға тәуелділігі кемиді. 
Бірақ біз әлі күнге экономикамызды 
әртараптандырмадық. Былтыр 8 айда 37,6 
млрд доллардың тауарын экспорттаппыз. 
Оның 70 пайызға жуығы шикізат. Басты 
серіктестер – Еуропа мен Қытай. Сондай-
ақ Ресей (20%), Қытай (18%), Кореядан 
к�бірек тауар сатып ала бастадық. Яғни, 
шетелге шикізат сатып, түскен ақшаға 
жұртқа қажет азық-түлік, к�лік, техника, 
басқа да заттар алатын �те қарапайым 
экономикалық модельді �згерте алмай 
келеміз. Оны �згертуге тырыстық, 2010 
жылы үдемелі индустриялық-инновация-
лық дамыту дейтін бағдарлама (ФИИР) 
қабылдап, зауыт-фабриканы молынан 
салғымыз келіп, триллиондарды жұмсадық. 
Бірақ нәтиже шамалы. Жоғарыда айтқан 
қарабайыр экономикалық модельді 
күрделендіріп, шетке тек мұнай мен уран 
емес, жоғары интеллектуалды тауар 
сатқымыз келсе, онда отандық �ндірісті 
дамыту қажет деген миссияға тағы да ай-
налып келеміз.  

Бай мен кедей арасының алшақтығы 
– нарықтық экономиканың, капитализм-
нің б�лінбес заңдылығы. Дегенмен бұл 
алшақтықты кемітуге болады. Егер екі 

таптың арасы ажырап кете берсе, қоғамда 
«байларды тонаңдар» деген ұран тасталып, 
оның соңы жаппай тәртіпсіздікке ұласуы 
бек мүмкін. Оны кешегі Алматыдағы бүлік 
кезінде к�рдік. Жасы бар, жасамысы бар, 
тіпті аяғы ауыр, бала жетектеген әйелдерге 
дейін қымбат дүкендерге лап қойып, құнды 
заттарды сүйреп кетті. Енді не істеуге бо-
лады? Жалақының ең т�менгі шегін жыл 
сайын к�теруге тура келеді. Есесіне ұлттық 
компаниялардағы 2-3 млн теңгелік жала-
қы ларды қысқартуға болады. Бұдан б�лек, 
айлық табысы 5 млн теңгеден жоғары 
азаматтардың салығын �сіру де тиімді шара 
болуы мүмкін. Бірақ бұл әдістер к�п адам-
ды қамтымайды. Жеке табыс салығы 
бойынша декларацияны барлық 18-ден 
асқан азаматтарға міндетті ету теңсіздік 
мәселесін шешуге ықпалын тигізуі әбден 
мүмкін. Себебі кімнің қанша табысы бар, 
оның кіріс к�зі қандай деген сауалдарға 
жауап табамыз. Оған қоса, елдегі жем қор-
лық деңгейін кемітуге де �зінің оң әсерін 
тигізеді. Себебі қазіргідей шенеуніктер 
туысының атына бизнесін жазу деген 
практикаға жүгінбейді. 7йткені туысы да 
табыс декларациясын тапсыруы міндет 
болады. �рине, бұл – заңнамалық шара-
лар. Ал экономикалық қадам ретінде жаңа 
жұмыс орындарының санын арттыру не-
гізгі міндет болып қала береді. Қоғамның 
басым б�лігі тұрақты жұмыспен қамтыл-
май, кедей саны азаймайды. 

Қоғамдағы түбегейлі �згерістерді саяси 
реформаларсыз жасау мүмкін емес екені 
белгілі. Егер саяси аренаға жаңа партиялар 
шықпаса, партиялар мен қоғам қайраткер-
лері арасында цензурасыз дебаттар жиі 
ұйымдастырылмаса, ашық сайлау �тпесе, 
мәслихаттар әкімдікке қызмет етуші орган 
р�лінен арылмаса, БАҚ цензурасыз жаз-
баса, кәсіподақтар тәуелсіз ұйымдарға 
айналмаса, біздің жаңа ашық азаматтық 
қоғамды құруымыз екіталай. Себебі бұл 
ғасырлар бойы �зге елдердің тәжірибесінен 
туған демократиялық алғышарттар. Ал 
шынайы азаматтық қоғам құрылмай 
жемқорлықты азайту, саяси жүйені тұрақ-
ты ету, жұрттың билікке сенімін арттыру 
жайлы с�з қозғау қиын. Сондықтан 2019 
жылы басталған саяси бастамаларды жал-
ғастыру аса маңызды шарт. 

ЕЛ ҮМІТІ АҚТАЛСА...
Дәл қазіргі уақытта қоғамды жаңарту, 

жаңғырту бағытында ұсыныстар, тың иде-
ялар аз емес. Еліне жаны ашығандар шама-
шарқы келгенше айтып, жазып жатыр. 
Сондықтан қазір мәлім мәселелер мен 
ұсыныстарды жүйелеу, оның зәрулеріне 
басымдық беру де маңызды. Себебі 
жоғарыда жазылған түйткілдерден б�лек 
адам капиталына инвестицияны арттыру, 
қоғаммен кері байланыс сапасын жетіл-
діру, ел арасында ұлттың игі құндылық-
тарын қалпына келтіру, әр азаматтың 
құқығымен қатар жауапкершілігін бел-
гілеу, заң үстемдігін қатайту сияқты �зекті 
мәселелер де кезек күттірмейді.  Ең басты-
сы,  қан т�гілген оқиғадан соң азаматтардың 
�згерістерді күткен үкілі үміті ақталса игі.  

Жаңа қоғамның құрылымы
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ПАРТИЯ БЕЛСЕНДІЛЕРІ 
КӨМЕК КӨРСЕТТІ

Іс-шара барысында Yokohama брен-
дінің, Алатау ауданы әкімдігінің және 
«Тау Шаңырақ» қайырымдылық қоры-
ның қолдауымен аз қамтылған азаматтар 
мен жалғызбасты зейнеткерлерге 1 000 
азық-түлік қорабы сыйға тартылды. 

– Біз азық-түлік жиынтықтарын 
дайын дап, мұқтаж отбасыларға ең қажетті 
азық-түлік $німдерін тасымалдадық. Қа-
зақ стандықтарды игі дәстүрді жал ғас-
тыру ға шақырамыз. Бейбіт тұрғындарды 
қор ғау кезінде жарақат алған және ауру-
ха нада емделіп жатқан әскери қызмет-
кер лерге материалдық к$мек к$рсетуді 
жос парлап отырмыз, – дейді Нұрымбек 
Тау. 

Сонымен қатар депутаттар, партия 
бел сенділері мен жақтастары блок-бе кет-
терде қызмет етіп, қаланы күзеткен 

7 мыңға жуық әскери қызметші мен по-
лиция қызметкерлерін ыстық тамақпен 
қамтамасыз етті. 

Естеріңізге сала кетсек, Алматыда 
т$ тенше жағдай кезінде «Nur Otan» пар-
тиясы қалалық филиалы активінің бар-
лық күштері жұмылдырылды.  Бүгінде 16 
мыңға жуық мұқтаж азаматтарды қамти 
оты рып, 155,2 миллион теңге к$лемінде 
жан-жақты к$мек к$рсетілді. Атап айтар 
болсақ, партия белсенділері Сабыржан 
Зай нидинов пен Бауыржан Қайынбаев 
күн делікті Алматы қаласының Полиция 
департаментін ыстық тамақпен қам та ма-
сыз етіп отырды. Сондай-ақ қала кәсіп-
кер лерін қолдау қорына 50 миллион теңге 
аударды. 

�білмансұр ЖАСАН

Қабылдауды партияның облыстық 
филиалы т$рағасының орынбасары По-
лат Тұрсынбаев жүргізді. Басқарма бас-
шы лары қабылдауға алдын ала жазылған 
аза маттардың $тініштерін тыңдады. Екі 
бас қарманың да негізгі міндеттеріне сай 
кел мейтіндіктен партияның назарына 
алы нып, әлеуметтік салаға жауапты ме-
ке мелерге жолданатын болды. 

Тікелей эфир барысында жастардың 
жұ мыссыздық деңгейін т$мендету, бас-
пана мен жалақы мәселелері, елді ме-
кен дердегі инфрақұрылым, секілді тағы 

да басқа сұрақтар қойылды. Басқарма 
бас шылары барлық сауалдарға жауап 
бе ріп, $здерінің құзырына жатпайтын 
мә селелерді атап, жауапты мекемелерге 
жү гіну керегін түсіндірді. Осы орайда 
пар тия филиалы т$рағасының орын ба-
сары П.Тұрсынбаев барлық $тініштер 
мен сауалдар партияның назарына алы-
на тынын айтты. 

Дегенмен салаға қатысты сұрақтарға 
то лыққанды жауап берілді. Мәселен, 
Түл кібас ауданындағы мектеп құры лыс-
тарын күрделі ж$ндеуден $ткізу, жаңа 

мә дени нысандар салу жайлы сұраққа 
об лыстық Стратегия және эконо ми ка-
лық даму басқармасының басшысы 
Қ.Қайып бек биыл облыста мектеп құры-
лысы, жаңа мәдени нысандар соғу, инф-
рақұрылым, жол салу мәселелері бойын-
ша республикалық бюджетке ұсы ныстар 
әзірленіп жатқанын мә лім деді. 

– Облыста 2019 жылдан бері «Ауыл – 
ел бесігі» жобасы іске асырылып, к$п-
те ген нысандарға күрделі ж$ндеу жұ-
мыс  тары жүргізіліп келеді. Биылдың 
$зін  де 8 нысанды қамту жоспарланған. 
@ңір бойынша жалпы 26 мектепті күр-
делі ж$ндеуден $ткізуді қарастырудамыз. 
Бар лық ұсыныстардың тізбесін қа лып-
тастырып, республикалық бюджеттен 
қар жы б$луге ұсыныс енгізу барысында-
мыз, – деді Қ.Aбдіразақұлы. 

Партияның облыстық филиалы 
әкім дер, мемлекеттік орган басшы ла-
ры  мен тұрғындарды жүздестіріп, 
к$птеген мә се ленің түйінін шешуге 
ықпал етіп ке леді. Атап $терлігі, 2021 
жылы қоғам дық қабылдау б$лмелерінде 
3 095 қа был дау жүргізіліп, 8,7 мыңнан 
астам аза маттың мәселелері назарға 
алын ды. Оның ішінде жергілікті мем-
ле кеттік ор гандар, департамент, бас қар-
ма бас шы лары 683 жеке қабылдау жүр-
гізіп, 1 515 азаматтың мәселесі қарал-
ған. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Жиын барысында Илья Теренченко 
Мем лекет басшысы Қасым-Жомарт 
То қаевтың Парламент Мәжілісінде ха-
лыққа жасаған үндеуі бойынша тү сін-
дірме жұмыстарын жүргізіп, бастауыш 
пар тия ұйымдарының маңызын атап 
$тіп, ел Президентінің маңайында топ-

та сып, бірлесе жұмыс істеуге шақырды. 
@з кезегінде қалалық бастауыш пар-

 тия ұйымдарының басшылары $з де рін-
де бар шешілмеген мәселелерді қоз ғады. 
Айтылған мәселелер облыстық пар тия 
филиалының қатаң бақылауына алын-
ды. 

Сондай-ақ отырыс барысында 
«Nur Otan» партиясы Ақсу қалалық фи-
лиа лы т$рағасының бірінші орынбасары 
Би бігүл Нүркенова партияның 2021 
жы лы  Ақсу қаласы бойынша сайлауалды 
бағ дарламасы аясында Жол картасы 
ин дикаторларының орындалуы ж$нінде 
есеп берді. 

– Біздің бастауыш партия ұйымы 
пар тиялық жобаларға, қаланың қо ғам-
дық-саяси $міріне белсене қатысады, 
пар тия мен Үкіметтің жүргізіп отырған 
ба ғытын қолдайды. Біз т$рағалармен 
әр дайым байланыстамыз, олардың $з 
бастауыш ұйымдарында беделі бар және 
ұжымдардағы тұрақтылық үшін жауап 
бе реді деп сенімді түрде айта аламын. 
Біз дің бірлескен әрекеттеріміз қиын-
дық тарды бірлесіп жеңуге мүмкіндік 
бере ді. Ақсу қалалық филиалының жұ-
мы сы осы бағытта жалғасады, – деп 
атап $тті «Nur Otan» партиясы Ақсу 
қа лалық филиалы т$рағасының бірінші 
орын басары Бибігүл Нүркенова. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Орынбасар 
НАҒЫМЕТЖАН, 
дәрігер:

ҚОҒАМДЫҚ 
ОРЫНДАРҒА 
БАРМАҢЫЗ

– Ең бірінші 
дұ  рыс тамақтану 
ке  рек. Күнделікті 
үш уақыт ауыз бен 

мұ    рын ды тұзбен шайып, жеке бас ги гие-
на сын сақтаған ж$н. К$пшілік орында 
жұ мыс істейтіндер 70 пайыздық антисеп-
тик ті жиі қолданып, дезинфекция жасауы 
қажет. «Омикрон» штамы тез жұғатын дық-
тан, қолды сабынмен жуу, маска режимін 
сақ тау да аса маңызды. Коронавирус ең 
ал ғаш келген кезде адамдардың барлығы 
үрейге бой беріп, ауыруға $з-$здерін илан-
ды рып алған еді. «Омикроннан» қор қудың 
қа жеті жоқ. Мұның симптомы балаларға 
ауыр тигенімен, үлкендерде жеңіл $теді. 
Бі рақ демікпесі, аллергиясы, жүрек ауру-
лары мен жоғары қан қысымы бар адам-
дар ға ауыр соғады. Сондықтан қоғамдық 
орын дар мен жиындарға уақытша бармау 
ке рек. Ел арасында тамағы ауырып, ж$ те-

Келесі аптаны� ж�масында «Nur Otan»  партиясыны�  кезектен 
тыс ХХІ съезі �теді. Б�л туралы партияны�  ресми сайтында жария-
ланды. 

«Nur Otan» партиясы Саяси кеңесінің қаулысымен 2022 жылғы 28 қаңтарда 
партияның кезектен тыс XXI съезін $ткізу туралы шешім қабылданды. 
Коронавирусқа байланысты шектеу шараларын ескере отырып, ол онлайн 
форматта $теді», – делінген ақпаратта.

ліп жатқандар $те к$п. Барлығына «тең-
сері ліңдер, дәрігерге қаралыңдар» деп 
айт қанымызбен, халық бәрін бірдей орын-
дамайды. Сол себепті азаматтар жаппай 
ауы рып жатыр. Ауа райының жылы болып, 
қалың қардың жаумауы да вирустың та ра-
луы  на жағдай жасап тұр. Мұндай кезде 
әр кім $з денсаулығына жауапкершілікпен 
қа рауы қажет. Жылқы, қой, балық сорпа-
сын ішу керек. Газдалған, салқын сусын-
дар дан бас тартқан дұрыс. 

Мыңжылқы 
БЕРДІҚОЖАЕВ, 
медицина 
магистрі:

АНТИ БИОТИК 
ІШУДІҢ 
ҚАЖЕТІ ЖОҚ

– «Омик рон-
нан» сақтану жол-
дары коронавирус-

тың басқа штамдарына ұқсайды. АҚШ пен 
Ұлыбританияда медициналық маскалар 
дұрыс қорғамайды деп, респираторларды 
пайдалануға к$шкен. «Омикронның» 
белгілері тұмауға ұқсас. Бас ауырады, дене 

сыр қырайды, 1-2 күн температура к$ тері-
ле ді. Одан кейін симптомдарының бәрі 
ке тіп, шамалы әлсіздік қалуы мүмкін. 
Вирус тан сақтану үшін әлеуметтік арақа-
шық тықты сақтап, үй жағдайында болған 
дұрыс. Вакцина алған адамдарда «омик-
рон» жеңіл $теді. Ауру белгілері білініп, 
тем пература к$терілген кезде ең бірінші 
қызуды түсіру қажет. Мұндай жағдайда 
адам 10 күндей үй жағдайында оқшаулануы 
тиіс. Мүмкіндік болса жатып демалған 
дұрыс. Вирусқа қарсы антибиотиктерді 
ішу дің қажеті жоқ. Жеткілікті м$лшерде 
сұйық ішкен ж$н. Ал ентікпе пайда болып, 
дем жетпей жатса міндетті түрде 103-ке 
ха барласу керек. 

Баян ТҰРДАЛИНА, 
Астана медицина 
университетінің 
доценті:

ВАКЦИНА 
АЛМАЙ, 
ИММУНИТЕТ 
ҚАЛЫПТАС-
ПАЙДЫ

– Коронавирустың қай штамы болса да, 
алдын алу мен сақтанудың басты қаруы – 
вакцина алу. Осы вакцинаны қайта-қай та 
ай та бересіздер деуі мүмкін, бүкіл ме ди-
ци на ұжымы оны қайталаудан еш шар ша-
майды. @йткені аурудың алдын алудың 
жо лы – ұжымдық иммунитет қалыптас-
тыру, ол үшін вакцина алу керек. Вакцина 
ал ғандардың да ауырып жатқаны рас. 
Яғни, о баста айтылғандай, вакцина ауру-
дан 100 пайыз қорғай алмайды. Дегенмен 
вак цина алғандар саны артпай, ұжымдық 

им мунитет қалыптаспай, жаңа штамдар 
тара ла береді. Сол үшін де вирустың алдын 
алу дың басты жолы – тек қана екпе алу. 
Бар лық сақтану жолдары бір – оқшаулану 
мен санитарлық-эпидемиологиялық нор-
ма ларды сақтау арқылы вирустың та-
ралуын тоқтата аламыз. Сондай-ақ «омик-
рон» штамының басқалардан к$бірек 
байқалған белгісі – буын, бұлшықет, 
сүйек тердің қақсап ауруы. Яғни, дене 
қызуы болмауы да мүмкін, бірақ басты 

симп томдардың бірі ретінде буын, сүйек, 
де ненің қақсап ауруын, айқын әлсіздікті 
жә не құрғақ ж$телді ерекше айтуға бо-
лады. Үй жағдайында емделгенде ересек 
адам дар 1,5-2 литр су ішуі керек. Майсыз, 
қуы рыл маған тамақтар мен сорпаларды 
тұтын ған дұрыс. Ал дене қызуы к$терілсе, 
симптомдарына қарай препараттар қабыл-
даған ж$н.  

Дайындаған 
К3ктем ҚАРҚЫН

Елімізде коронавирус ж�!тыру дерегі бойынша жа�а антирекорд 
тіркелді. Со�&ы тәулікте 15 мы�нан аса адам ж�!палы індетке шал-
ды!!ан. Коронавирусты� ж�&уы 14 к(нні� ішінде білінсе, «омикрон» 
шта мыны� ж�!!аны небәрі екі к(нні� ішінде белгілі болады. Демек, 
бас !а штамдар&а !ара&анда тез ж�&ады. Ауруды� ал&аш!ы белгілері 
т� мау мен жедел респираторлы! ауруларда&ы сия!ты суы! тигендей 
к� рінеді. Я&ни, дене !ызуы к�теріліп, әлсіздік, бас ауруы, ж�тел бола-
ды. Біра! же�іл �теді екен деп �з бетінше емделуге болмайды. Ауру 
белгілері бай!ал&ан сәтте е� бірінші не істеу керек? /ршіген ін дет тен 
са!тану жолы !андай? Білікті мамандарды� ке�есін �сынамыз.

«ОМИКРОН» ШТАМЫ: 
САҚТАНУ ЕРЕЖЕЛЕРІ ӨЗГЕРГЕН ЖОҚ

«Nur Otan» партиясыны� Алматы !аласы мәслихатында&ы депутатты! 
фракция м(шесі Н�рымбек Тау алматылы!тар&а 10 миллион те�ге к� ле-
мінде к�мек к�рсетті.  

ТҰРҒЫНДАР САУАЛДАРЫНА 
ЖАУАП БЕРДІ

ОНЛАЙН ФОРМАТТА ОТЫРЫС ӨТТІ

«Nur Otan» партиясы Т(ркістан облысты! филиалы !о&амды! !абылдау б�лмесінде Т(ркістан облысы 
Стратегия және экономикалы! даму бас!армасыны� басшысы :анат :айыпбек пен облысты! :аржы 
және мемлекеттік активтер бас!армасыны� басшысы Абдрахман Тасыбаев онлайн-офлайн форматта 
!о&амды! !абылдау �ткізді. 

«Nur Otan» партиясы Павлодар облысты! филиалы т�ра&асыны� бірінші орынбасары Илья Теренчен-
ко А!су !аласыны� бастауыш партия �йымдарымен онлайн форматта отырыс �ткізді. 

КЕЗЕКТЕН ТЫС 
СЪЕЗД ӨТЕДІ
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К�лікті техникалы� бай �ау-
дан �ткізу – әуелі ж�ргізушіні� 
�з �ауіпсіздігі �шін керек д�-
ние. Оны� �стіне, к�лікті� 
�ауіпсіз �оз�алысын реттейтін 
за� нормаларына сай темір 
т"лпар межелі мерзімде тек-
серуден �туі �ажет. Алайда 
ебін тап�андар дәл осы рә сім-
нен кедергісіз �тіп, айласын 
асырып ж�р. Сонды�тан да 
салада�ы осы секілді барма� 
басты, к�з �ысты әрекетті� 
куә сі бол�ан к�пшілікті� к�-
кейін де «К�лікті міндетті 
техникалы� бай�аудан �ткізу 
керек пе?» деген сауалды� 
туындауы да за�ды. 

«ҚАШЫҚТАН» ТЕКСЕРУ, 
«КЛДЕНЕҢ» ТАБЫС

Қолданыстағы заң бойынша, 
зауыттан шыққанына 7 жылдан 
астам уақыт �ткен жеңіл к�лік-
тердің жылына 1 рет тех никалық 
байқаудан �туі міндетті. Егер 
мұндай машиналар жолаушы та-
сымалымен айналысуға пайда-
ланса, 6 ай сайын к�лік құралының 
іске жарамдылығына к�з жеткізіп 
тұру керек болады. Техникалық 
байқаудан �ту құнын к�ліктің қоз-
ғалтқышының к�леміне бай ла-
нысты 3 мың теңгеден басталып, 
6 мың теңгеге дейін жетеді. 
"кімшілік құқықбұзушылық 
туралы кодекстің 590-бабының 
5-тармағына сай міндетті техни-
калық байқаудан �тпегендерге 
5 айлық есептік к�рсеткіш к�ле-
мінде айыппұл салынады. Ал к�-
лікті тексеру туралы талапты 
орын дамаған жүргізуші 1 жыл 
ішінде тәртіп сақшыларының қо-
лына түскен жағдайда айыппұл 
к�лемі 20 айлық есептік к�р сет-
кішке дейін ұлғаяды. 

Айдың-күннің аманында 
айыппұл арқалағысы келмейтін 
жүргізушілер жыл сайын тех-
никалық байқаудан �туге мәжбүр. 
Ал бұл тексерістен ақысын т�леп, 

жауыннан кейінгі саңырау құ-
лақтай қаптаған кез келген тех-
никалық байқау оператор ларының 
бірінен �туге болады. 'кінішке 
қарай, жүргізушілердің арасында 
дәл осы қызмет түрін «қашықтан» 
алудың тәсілін меңгеріп алғандар 
да жеткілікті. Тексерушіге к�-
ліктің суретін телефонмен-ақ 
жіберіп, оның қозғалысқа жарам-
дылығы туралы құжат алатындар 
к�п. 

Алайда әрбір жүргізушіге таныс 
бұл схема бірер жыл бұрын Сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы күрес агентті-
гінің қызметкер лері нің де назарына 
ілінген. Сол жолы құзырлы орган 
қыз меткер лері авток�ліктерді мін-
детті тех никалық байқаудан �ткізу-
мен айналысатын 152 операторды 
тексерді. Тексеру барысында опе ра-
торлардың 724 құқықбұзу шы лыққа 
жол бергені анықталып, оларға 
3 миллион 849 мың теңге айыппұл 
салыныпты. Тіпті, 88 оператор к�-
лікті техни калық бай қаудан �ткізу 
құқығынан айы рылып қалған-ды. 
Сонымен бірге әлгінде айтылғандай, 
жалған диаг ностикалық карталарды 
анықтау мақсатында ұйымдасты-
рылған рейдтік шара кезінде кар-
таны қолдан жасаудың 84 фактісі 
белгілі болды. Нәтижесінде, тех-
никалық байқауға жауапты 26 
оператордың үстінен әкімшілік 
хаттама тол тырылып, 2 қылмыстық 
іс қозғал ған. 

Былтыр да к�лікті техникалық 
тексеруден �ткізуде жеңілдің 
асты мен, ауырдың үстімен �туге 
ниет тілерге қызмет к�рсеткен 
ұйым дасқан қылмыстық топтың 
қыл мысы әшкере болғанын 
к�пшілік ұмыта қойған жоқ. 
К�лік комите тіндегі лауазымды 
тұлғалары же текшілік еткен бұл 
топ республика ның әр аймағынан 
28 жалған фирма ашып, 260 мың 
диагности калық карта қолдан 
жасаған екен. Сол жолы к�ліктің 
қауіпсіздігі туралы құжатты қол-
дан жасаған алаяқтардың табысы 
1 миллиард теңгеге жуық тағаны 
да айтылды.

"рине, біз келтірген статистика 
к�лікті техникалық байқаудан 

�ткізу саласындағы мәселелердің 
бір ғана б�лшегі болуы мүмкін. 
'йткені диагностикалық картаға 
оңай әрі тез қол жеткізгісі келетін 
жүргізушілер де, олардың тапсы-
рысын орындаушылар да жымыс-
қы ойын жасырын жүзеге асырып 
кете барады. Салдарынан к�ліктің 
жүргізушіге, жолаушыға және �з-
гелерге қауіпсіз болуын қамта ма-
сыз ететін жүйеге сенім жоғалды. 
Жүргізушілерді де қауіпсіздіктен 
бұрын құжаттың дұрыс болуы 
к�бірек ойландыратын тәрізді.

К�птің к�кейінде жүрген осы 
бір �зекті мәселені Мәжіліс де-
путаты Айқын Қоңыров к�теріп, 
к�лікті міндетті техникалық бай-
қаудан �ткізуді алып тастаудың 
жолдарын қарастыруға Үкімет 
назарын аударды. Мәжілісмен 
келтірген дерекке сүйенсек, елі-
мізде жыл сайын 2,7 миллион 
к�лік техникалық байқаудан �т-
кізі леді. "рбір к�лік жүргізушінің 
әрбір тексеріс үшін ақы т�лейтінін 
ескерсек, саладағы жылдық табыс 
к�лемі 7-13 миллиард теңгені 
құрайды екен. Сәйкесінше, сала 
мамандарына оның ішінде ісіне 
адалдық танытып, к�лік құралын 
егжей-тегжейлі тексеретіндер мен 
әлгінде айтылғандай жалған диаг-
ностикалық картаны оңды-солды 
таратындардың аражігін ажы-

ратуға тура келеді. Мәжіліс депута-
тының бұл сауалына қатысты 
Үкімет әлі үн қатпады. Есесіне 
техникалық байқаудан �ткізу 
мәселесіне келгенде к�пшіліктің 
пікірі қақ айырылды. 

ҚАМҚОРЛЫҚ ПА, 
ЖЕМҚОРЛЫҚ ПА?

Мәселен, «Автомобилистердің 
қоғамдық одағы» қоғамдық бір-
лестігінің т�рағасы Жан Ботанов 
мәжілісмен Қоңыровтың ұсы-
нысын қос қолдап қолдайтын-
дардың қатарында. 

-Міндетті техникалық бай-
қаудан бас тарту – дұрыс шешім. 
Біріншіден, �з �мірі мен авто к�-
лігінің қауіпсіздігі жүргізуші үшін 
керек. Ал мемлекеттік органдар-
дың жыл сайын міндетті техника-
лық байқаудан �ту туралы талабын 
халыққа «қамқорлық» танытудан 
бұрын жемқорлық пен қағазбас-
тылыққа бір табан жақын жүйе деп 
білемін. Екіншіден, к�лікті жыл 
сайын тексеру талабы �з маши-
насының жағдайын бес саусағын-
дай білетін жүргізушінің наразы-
лығын күшейте түседі. Сондықтан 
салаға қатысты ендігі шешімдер 
шенеуніктерден бұрын қарапайым 
авток�лік жүргізушілерінің мүд-
десіне бағытталуы керек, – дейді 
Жан Қасымұлы.

"рине, маман айтқандай, әр 
жүргізуші к�лігінің қауіпсіздігі ең 
әуелі �зі үшін қажет екенін түсіне 
алса, техникалық байқау саласын-
да ғы мәселелер мұншалық күр де-
ленбес еді. Керісінше, жүргізу-
шілерді құжаттарының тексеруші 
органдардың талабына сай келуі 
ойлантатын болса, диагнос ти-
калық картаны «ақысын» т�леп 
сатып алу қажеттігі туындайды.  

СЕНІМГЕ 
ҚОЛ САЛҒАН АЛАЯҚТАР 
К�лікті техникалық байқаудан 

�ткізумен айналысатын «ЛПро-
гресс ЛТД 2004» ЖШС директоры 
Жарқын Тәңірбергеннің айтуын-
ша, тексерудің заңға сай жүргізілуін 
қамтамасыз ететін шаралардың 
легін қабылдаған ж�н. 

Қазақстанның к�лік құрал-
дарын міндетті техникалық бай-
қаудан �ткізуден түбегейлі бас 
тартуы мүмкін емес. 'йткені бұл 
жол қозғалысына қатысушылар-
дың қауіпсіздігі бойынша Женева 
келісіміне қайшы келеді. Бізде бұл 
рәсімнен толықтай бас тартудан 
бұрын оны �ткізудің заңдылығын 
қамтамасыз етуге баса мән берген 
ж�н. Жыл сайынғы міндетті тек-
серістен бас тарту жол-к�лік оқи-
ғаларының жиілеуіне әкеп соғуы 
мүмкін. Техникалық байқау кезін де 
к�лік құралының техникалық жағ-
дайымен бірге одан шығатын тү тін-
нің қоршаған  ортаға тигізер әсері 
де сараланатынын ұмытпау керек. 

Рас, салада к�лікті боксқа 
қойып к�рмей, телефондағы суре-
тіне қарап-ақ диагностикалық 
карта беретін операторлар бар. Бұл 
әдісті к�біне техникалық байқау-
дан �ткізуге арналған ғимараты, 
құрал-жабдығы, тіпті арнайы ма-
мандары жоқтар қолданады. Егер 
салаға �згеріс әкелу керек болса, 
құр ноутбукпен отырып, к�ліктің 
суретіне қарап жалған құжат 
берумен айналысатын алаяқтармен 
күресті күшейтудің тетігін қарас-
тырудан бастау дұрыс болады. 
Олар салаға, тәп-тәуір жүйеге де-
ген сенімді жоғалтып жіберді, – 
дейді Жарқын Ерғазыұлы. 

Сарапшылардың енді бір тобы 
саланы жемқорлар мен құлқынның 
қамын ойлайтындардың жайлауы-
на техникалық байқауды жеке 
кәсіпкерлердің қолына беру себеп 
болғанын айтады. 

– 'з басым к�ліктерді тех ни-
калық байқаудан �ткізу талабын 
алып тастауға қарсымын. Себебі 
дәл осы талап арқылы к�лік жүр-
гізуші де, жолаушы да к�шедегі 
�зге к�ліктердің техникалық та-
лап тарға сай келетініне сенімді 
болады. Одан соң техникалық 
байқау құжаты жоқ к�лік апатқа 
түскен жағдайда сақтандыру ком-
паниялары «к�лікте ақау болған» 
деген сылтаумен кепіл құнын т�-
леу ден қашуы мүмкін. Ал жүргізу-
ші нің қолында техникалық бай-
қаудан �ткенін растайтын құжат 
болса, мұндай мәселе туындамай-
ды, – дейді сарапшы 'мірбек 
Құрбанбаев. 

Бұл мәселені шешуде сарапшы 
екі сатылы техникалық байқау 
жүйесін ұсынады.

– Осы орайда мен кәсіпкердің 
техникалық байқауды жүргізгенін, 
ал мемлекеттік қызмет сол байқау-
дың жүргізілгенін тексеріп, растау 
жүйесін енгізуді қолдаймын. 
Содан соң техникалық байқау ор-
та лығында к�лікті фотоға түсіріп, 
оны қағазға шығарудың қажеті 
жоқ. Оның орнына тексерістің 
барысын видеоға түсіру дұрыс деп 
ойлаймын. Осылайша, электронды 
қорытындыны барлық полиция 
қызметкерінің планшеттері арқы-
лы, электронды үкімет порталынан 
к�ре алады. Ең бастысы, техни-
калық байқаудан �ту процесін 
бейнетаспаға түсіру жоғарыда 
атал ған деректердің жолын тыя-
ды, – дейді 'мірбек Құрбанбаев. 

"зірге Қазақстандағы техни-
калық байқау рәсімінің ендігі 
тағдырына қатысты ресми мәлімет 
жоқ. Үкімет жалғыз депутаттық 
сауалға бола к�лікті міндетті тех-
ни калық байқаудан �ткізуден бас 
тарта қоймасы анық. Солай болған 
күннің �зінде саладағы сыбайлас 
жемқорлық тәуекелдеріне түбегей-
лі зерттеу жүргізу қажет-ақ. 

(Басы 1-бетте)

Енді, міне жаңа Премьер 
".Смайылов Мемлекет басшысы 
Қ.Тоқаевтың тапсырмасын орын-
дау үшін 2022 жылғы 18 қаңтарда 
«Экология, геология және табиғи 
ре сурстар министрлігінің ве-
домс  тволық бағынысты ұйым да-
рының кейбір мәселелері ту-
ралы» Үкімет қаулысын қабыл-
дады. Құжатқа сәйкес, мемұйым 
– «Жасыл даму» АҚ �ндіру ші-
лердің кеңейтілген міндетте ме-
лерінің операторы болып ай-
қындалды. 

Ал «'КМ операторы» ЖШС-
ның алымды әкімшілендіру және 
тиісті қаражаттарды басқару қыз-
меті тоқтатылды. Экология ми-
нистрі Серікқали Брекешевтің 
мәліметінше, банктердегі есеп шот-
  тары мен депозиттерінде «'КМ 
операторының» 220,6 мил лиард 
теңгесі қалған. Үкіметтің жаңа 
қаулысына сәйкес, компа ния   ның 
утилизациялық алым қа ра жаты 
есебінен жинаған ак тив тері 
мемлекеттік меншікке айналады. 

Ecowaste Solution ЖШС мен 
компания құрылтайшысы Шынар 
Мұхтарова Үкіметке «'КМ опе-
раторы» ЖШС-ның жарғылық 
капи талындағы қатысу үлесінің 
100%-ын республикалық меншікке 
беру туралы ұсыныспен шықты. 
Яғни, бүкіл компания дүние-мүл-
кімен бірге Үкіметке сатылмады, 
«сыйға тартылды».

АЛЫМ ЖИНАУ ҚАШАН 
ҚАЙТА ЖАНДАНАДЫ?

Утилизациялық алым тетігіне 
ие болған «Жасыл даму» АҚ «'КМ 
операторы» ЖШС-ның жарғылық 
капиталы жүз пайыз жекемен шік-
тен мемлекеттік меншікке табыс-
талғанын растады. 

«Қазір «Жасыл даму» АҚ-ның 
бірінші кезекті міндеті – 'КМ 
мем лекеттік операторының қыз-
ме тін жоспарлы режимде тезірек 
жандандыру үшін қажетті ұйым-
дас тырушылық және заңгерлік 
шараларды қабылдау. Бұл ретте 
уәкілетті орган оның м�лшерлеме-
лерін қайта қарағанға дейін қолда-
ныстағы утилизациялық т�лемдер 
м�лшерлемесі �з күшінде болады. 

Жаңа алым м�лшерлемесін түзу 
және талқылау таяу уақытқа 
жоспарланған», – деді «Жасыл 
даму» мамандары. 

Ал осы салаға жауапты ме м-
орган – Экология, геология және 
табиғи ресурстар министрлігі 
утилизациялық алымның жаңа 
м�лшерлемесі биылғы ақпан айы-
ның соңына қарай бекітілетінін 
мәлімдеді.  Оның дерегінше, 
коэффи  циент терді қайта қарау 
мақ сатында ве домс твоаралық 
жұмыс тобы құ рыл ды. Аталған 
мерзімге дейін алым қолданыстағы 
м�л шерлеме бойынша жаңа опе-
раторға – «Жасыл даму» АҚ-ына 
т�ленуі керек екен.

Алайда автосалон және авто-
к�лік иелерінің айтуынша, бұл 
алымды жинау тоқтатылған.

«2022 жылғы 11 қаңтарда 
Мәжіліс отырысында Қ.Тоқаев 
Үкіметке «'КМ операторының» 
жұмысын тоқтатуды жүктеді. Пре-
зидент с�зінен кейін «Оператор 
РОП» ЖШС алым жинауды күрт 
тоқтатты. Содан бері осы алым 
т�лемдері қабылданбай жа тыр. Ал 
заң бойынша �ндіру ші лердің, 
импорттаушылардың ути ли-
зациялық алым т�леу міндеті 
жойылған жоқ. Оны т�лемеген 
жеке және заңды тұлғалар әкім ші-
лік жазаға тартылады. Не істей-
тінімізді білмейміз. Үкімет ашып 
айтпады, түсіндіру жұмыстарын 
жүргізбеді. Дұрысы, жаңа оператор 

толыққанды жұмысқа кіріскенге 
дейінгі кезеңге утильалымды т�ле-
ме гені үшін әкімшілік жауапкер-
ші лікке тарту да тоқтатыла тұраты-
нын жариялауы керек еді», – дейді 
белгілі автокәсіпорын �кілі "нуар 
Жұман.

«Утильалым бізді әбден зәрезап 
қылды. Смайыловтың Үкіметі 
жаңа м�лшерлемені тек келесі 
айдың соңына қарай жария ете-
тінін мәлімдеді. Газдың ба ғасын 
бір күн ішінде ретке кел тіріп еді, 
ал мына мәселені сонша созбалаңға 
салудың мәнісі неде? Шетелден 
автомобиль әкелген адамдар маған 
қоңырау соғып, хабарлама жазып, 
к�лігін есепке қоя алмай жатқа-
нына ша ғым данды. Оларға құзыр-
лы органдар: «Наурызға дейін кү-
тіңіздер!» депті. Не деген к�ңілсіз 
шабан тірлік», – дейді блогер, ав-
тобрендтермен серіктес кәсіп кер 
Бейбіт "лібеков. 

Экология министрлігінің тү-
сіндіруінше, қазір мүдделі уәкілетті 
органдар «'КП операторының» 
активтерін мемлекеттік меншікке 
алу шараларын қабылдап жатыр. 
Құзырлы органдар қорытындылар 
әзірлеп, ұсынуы қажет. Жеке ком-
па нияның дүние-мүлкі мен пер-
соналы «Жасыл даму» АҚ-ына 
�тті. «Жасыл дамуды» жаңа мәр-
тебеде әділет органданында қайта 
тіркеуден �ткізу және басқа рә-
сімдер қолға алынды. Осының бәрі 
уақыт алатын к�рінеді. 

Дегенмен кәсіпкерлердің, ав-
тосалон иелерінің және «темір 
тұлпарын» тезірек рәсімдегісі ке-
летін қазақстандықтардың қатаң 
сынынан кейін Үкімет қарқынына 
қарқын қосып, күні-түні жұмыс 
істеуге к�шкені белгілі болды. 
Осының арқасында дүйсенбіде 
машиналарды рәсімдеу, алым 
т�леу ісі қайта жалғасады деген 
хабар бар. 

ОПЕРАТОРЛАР ТУРАЛЫ 
НЕ БІЛЕМІЗ?

Электронды үкімет порталын-
дағы дерекке сенсек, «'КМ опера-
торы-Оператор РОП» ЖШС-ның 
құрылтайшылары және иелері – 
Eco Waste Solution ЖШС мен 
Шынар Мұхтарова болды. Бұл 
кісінің кім екенін сарапшылар мен 
журналистер білмейді, себебі ол 
ақпарат құралдарының алдына 
шығып, баспас�з мәслихатын 
�ткізбеген, сұхбат бермеген. "леу-
меттік желілерде де тіркелмеген.

Eco Waste Solutions компаниясы 
да тылсым тұлға – Мұхтарованың 
атына тіркелген. 

Қалай болғанда да, биліктің 
қолдауымен «'КМ операторы» 
шетелден тасылған ескі ғана емес, 
су жаңа авток�ліктерден де аяусыз 
алым жинады. Мысалы, жеңіл 
к�ліктердің утилизациялық алымы 
қозғалт қышының к�леміне қарай 
460 мыңнан 3,5 миллион теңгеге 
дейін жетті. Ауыл шаруашылығы 

техни касынан 5,5 миллионнан 14 
мил лион теңгеге дейін алынды. 
Бұған қоса, алым к�лемі Үкімет 
бекітетін шекті күнк�ріс м�л-
шеріне байла ныс тырылды, тиісін-
ше жыл сайын �сіп отырды. 

Мұның сыртында шетелдік 
авто�неркәсіп �німін сатып алған 
азамат м�лшері �те ауқымды 
кедендік бажды т�леуі тиіс және 
ЕАЭО техрегламентінің талабына 
сәйкес, ресейлік «Глонас» батыр-
масын орнатуға шығындалады. 
Салдарынан шетелден әкелінген 
к� лік екі есе қымбаттап шыға ке-
леді. С�йтіп, Қазақстандағы авто-
парк жедел қарқынмен ескіріп 
барады. Елдегі автопарктің жарты-
сынан астамының «жасы» 20 жыл-
дан жоғары, ескі-құсқы күйге жетті. 

Оның үстіне, экономист Марат 
Қайырленовтің айтуынша, алым 
енгізілгелі Қазақстандағы жеңіл 
автомобиль саны 2014 жыл ғы 
5 миллионнан қазір 3,6 миллионға 
дейін күрт азайып кеткен. Яғни, 
«темір тұлпар» азаматтар үшін 
қолжетімсіз болды. Ал ұлан-бай тақ 
аумағы бар қазақ елінде ма  ши-
наның болуы – �мірлік маңыз  ға ие. 
Бұл да халықты «ызалы жүрек, долы 
қол» жағдайға жеткізген түйткіл еді. 

Экология министрі С.Бреке-
шев тің мәліметінше, 2016 жылғы 
қаңтарда енгізілгелі бері утильалым 
түрінде «'КМ операторы» 691,9 
млрд теңге (�зге деректер бойын-
ша – 579 млрд) жинапты. 49,1 млрд 
теңге салық т�леген. Дегенмен са-
рап  шы лар «нақты сандар белгісіз» 
дейді, себебі оператор қоғамға 
толыққанды есеп бермей келген.

«Егер «'КМ операторының» 
шығыстарына үңілсек, барлық 
жиналған ақшаның 59,4 млрд тең-
гесі ғана автомобильдерді кәдеге 
жаратуға және ауыл шаруашылығы 
техникасы үшін сертификат беруге 
б�лінген. Бұл оның жинаған алы-
мы ның 10%-ына да жетпейді. Ен-
деше алда утильалым 10 еседен к�п 
т�мендетілуі тиіс! Егер бұл алым 
100 мың теңгеге дейін түсірілсе, 
елде автомобильдер 1-3,5 миллион 
теңгеге арзандайды», – дейді 
Тәуел сіз автобизнес одағының 
басқарма т�рағасы Берік Зайыров. 

Утилизациялық алымды жаңа 
м�лшер ле мемен жинауға жауапты 
«Жасыл даму» АҚ-ына келсек, ол 
– Эко логия министрлігіне толық 
бағы на тын, ведомстволық ұйым. 
«Жа сыл даму» директорлар кеңе-

сінің т�рағасы – Экология, гео-
логия және табиғи ресурстар вице-
ми нистрі Ахметжан Пірімқұлов. 
Ұйым тарихы 1951 жылдан бастау 
алатын «Қазақ экология және кли-
мат ғылыми-зерттеу институты» 
республикалық мемлекеттік кәсіп-
орны негізінде 2012 жылы құрыл-
ды. Премьер Асқар Мамин 2021 
жылғы 15 сәуірде Үкіметтің №241 
қаулысына қол қойып, оны жой-
мақшы болды: «Жасыл даму» АҚ-
ын «Халықаралық жасыл техноло-
гиялар және инвестициялық жоба-
л ар орталығы» коммерциялық 
емес акционерлік қоғамына қосты. 
Бірақ бұл қайта ұйымдастыруды 
қазір тоқтатуға шешім қабылданды. 

«Жасыл даму» АҚ негізгі мис-
сиясы – қоршаған орта сапасын 
сақтау, қалпына келтіру және 
жақсарту бойынша жағдай жасау. 
Компания қалдықтардың барлық 
түрін басқару және утилизациялау, 
парник газдарының шығарын-
дыларын қысқарту жұмыстарымен 
айналысады. CO2 шығару квота-
ларын сатқысы немесе сатып ал-
ғысы келетін алпауыт кәсіпорын-
дар сонымен серіктес болады. Жыл 
сайынғы парник газдары шыға-
рын дылары квотасын б�лудің 
Ұлттық жоспары жобасын да 
«Жасыл даму» әзірлейді. Компания 
еліміздегі иесіз, аса улы қалдық тар-
ды жоюға маманданған. Ақ мола, 
Қостанай, Павлодар облыс тарына 
2020 жылы осындай қал дықтардан 
арылуға 53,4 млн теңге б�ліпті. 

2020 жылы ол Қарағанды 
облысында Кеңес заманы кезінен 
қалған «Балқаш-9» әскери нысаны 
(«Дарьял-У» радиолокациялық 
стансасы) аумағын улы химикат-
тардан арылтуға үлес қосты. Бірақ 
оның арты дауға ұласқаны мәлім: 
тендер жеңімпазы «ЭкоЛюкс-Ас» 
ЖШС полихлордифенилі бар 
конденсаторларды, улы қалдыққа 
толы 3 контейнерді әскери поли-
гон нан әкетіп, Степногордағы 
уа қытша сақтау қоймасына жет-
кізген. Аса қауіпті қалдықтардың 
қалаға енгенін естіген степногор-
лық тар наразылық білдірді. Мәсе-
ле нің қалай шешілетіні белгісіз.

Қалай болғанда, «Жасыл даму-
дың» басты миссиясы мен барлық 
күш-жігері енді утилизациялық 
алым жаққа кілт бұрылатынға ұқ-
сайды. Бір анығы, Қазақстанда 
жаңа, алып монополист дүниеге 
келді.

Айхан ШӘРІП
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«Жасыл даму» жарылқаса игі

Техникалық байқаудың «базары» тарқай ма? 

Шынболат КҮЗЕКБАЙ
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Азы�-т�лік баасын ба�ы-
лауда �стауа міндет алан 
бірнеше ��зырлы орын бар. 
Біра� �ос б�йірден �ыс�ан 
�ымбатшылы�ты� со�ы ж�рт-
ты� жаппай наразылы� ше-
руіне шыуына т�рткі болуы 
бааны� ба�ылауа алын ба-
анын к�рсетіп берді. Т�тенше 
жадайдан кейін әлеуметтік 
ма�ызы бар азы�-т�лік �нім-
деріні� баасын мемлекеттік 
реттеу енгізіліп, т�рындар 
осындай хабарласа алатын 
жедел желі ��рылан. Алайда 
бааны� негізсіз енгізілгені 
туралы желіге хабарласпа� 
бол андар к�рсетілген теле-
фон н�мірі к�термейтінін ай-
тып шаымданады. 

АЛМАТЫДА БАҒА 
АСПАНДАП БАРАДЫ

Республиканың маңызды 
қалаларында тұрғындар азық-түлік 
бағасының күн сайын құбылып 
жатқанын айтып, әлеуметтік 
желіде пікір қалдырып жатыр. Біз 
де Алматының бірнеше тұрғыны-
мен тілдесіп, азық-түлік бағасы 
қанша теңгеге к!терілгенін білдік. 
Алматылық Айжан Тілеу лесова 
күнделікті тұтынатын тауар  ларды 
үйдің маңындағы дү кен нен сатып 
алады екен. «Кіш кентай дүкен-
дерде әдетте ірі сауда желілерімен 
салыстырғанда қым бат болды. 
Т!тенше жағдайдан кейін бірнеше 
есе қымбаттап кетті. Себебін сұ-
расақ, жұмыртқа мен сүт тапшылы-
ғы барлық жерде болған дықтан, 
бағаны !сірген. Ал енді к! к!ніс-
тердің барлығы жеткілікті. Бірақ 
олардың да бағасы күнде құбылады. 
Мысалы, бұрын кар топ тың келісін 
170 теңгеден, ал қазір 280 теңгеден 
сатылады. Ет те қым баттады. Сиыр 
етін 1 700 теңгеден алатын едік, 
қазір 2 300-2 500 теңгеден, қой етін 
1 800-ге алсақ, қазір 2 500-2 600, 
жылқы еті 2 000 теңге болса, қазір 
3000 тең геден жоғары. Одан аз 
бағаға ет алу мүмкін емес. Бір келі 
қазы алу үшін 4 мыңнан аса ақша 
керек», – дейді Айжан Тілеулесова.

Алматының тағы бір тұрғыны 
Меруерт Айтқұлованың айтуынша, 
жаңа жылға дейін 1 500 теңгеге 
алып келген май бағасы 1 600 тең-
геге жеткен. 100 теңгеге сатылған 
«Пампушка» маргарині енді 120 
теңгеден асады. Сүт !німдері де 
барған сайын бақылаудан шығып 

бара жатқанын айтқан ол: «Мы-
салы, ірімшіктің келісі 3 050 теңге 
болса, қазір 3 700 теңге. Күнде ала-
тын 3.2 пайыздық 330 теңге бол ған 
сүт 410 теңгеге дейін к! терілген. 
Литрі 990 теңге болып кел ген 
күнбағыс майы 1 300 де генде 
таңғалдым», – деп отыр.

БАҒАНЫ БАҚЫЛАУ 
КІМГЕ ЖҮКТЕЛГЕН?

Бағаны негізсіз !сіріп жатқан 
кәсіпкерлердің үстіне шағым 
айтқысы келгендер қайда шағым-
данарын білмейді. Қарапайым 
халықтың қайда хабарласарын 
білмей дал болғандарын біз де 
түсінгендей болдық. Бағаны бақы-
лау бойынша жұмыстың нәтижесі 
туралы білу үшін бірнеше мекемеге 
қоңырау шалуға тура келді. <кімдік 
бұл міндет Сауда және интеграция 
министрлігінде екенін айтса, 
министрлік Бәсекелестікті қорғау 
және дамыту агенттігіне сілтеді. 
Қысқасы, үш мекемеден келген 
жауаптан түйгеніміз мынау болды. 

Қазір агенттік бәсекелестікті 
қорғау саласындағы заңнаманы 
бұзуға байланысты бірқатар шара 
қабылдаған. <леуметтік маңызы 
бар азық-түлік тауарлары нары-
ғында бағаны ұстап тұру және 
10%-ға дейін сауда үстемесін 
белгілеу б!лігінде !ндірушілермен, 
к!терме жеткізушілермен және 
сауда желілерімен монополияға 
қарсы комплаенстің 189 актісі 
жасалыпты. 5 қаңтардан бастап 
күн сайын !ңірлерде әлеуметтік 
маңызы бар азық-түлік тауар ла-
рының барлық позициялары 
бойынша бағаларға мониторинг 

жүргізіледі. Бүгінге дейін тауық 
жұмыртқасын !ндірушілерге 
қатысты 6 (Қарағанды облысы – 2, 
Түркістан облысы, Павлодар, 
СҚО, Ақмола), ал қант бойынша 
1 тергеу (Жамбыл облысы), тауық 
еті бойынша 1 тергеу (Жамбыл 
о б л ы с ы )  ж ү р г і з і л і п  ж а т ы р . 
Сондай-ақ агенттік тұтыну тауар-
лары мен қызметтерінің бағасын 
к!теру фактілерін жедел анықтау 
және жолын кесу мақсатында 
хабарламалар қабылдау үшін жедел 
желі құрылғанын алға тартады.

«Бүгінде агенттіктің сенім те-
лефонына 2 000-нан астам !тініш 
келіп түсті, оның ішінде қоңырау-
дың 50%-ы Алматы қаласының 
тұр ғындарынан, 30%-ы елорда-
мыз дан, 20%-ы басқа !ңір тұрғын-
дарынан келіп түсті. К!п жағдайда 
тауарлардың бағасын б!лшек сауда 
субъектілері к!терген. Атап айт-
қанда, үйдің жанындағы дүкендер, 
осындай шағын дүкендер 15%-дық 
сауда үстемесін сақтамайды. 
Агент тік келіп түскен шағымдар 
бойынша !з құзыреті шеңберінде 
ша ралар қабылдайды. Үйдің жа-
нындағы б!лшек сауда дүкен-
деріндегі бағаның !суі ж!ніндегі 
шағымдар жергілікті атқарушы 
ор гандарға жолданады. Басқа ша-
ғымдар құзыреті бойынша уәкі-
летті органдарға жолданады», – 
дейді агенттіктің баспас!з қызметі.

Бағаның бақылауда ұсталуына 
тағы бір жауапты мекеме – Сауда 
және интеграция министрлігі 
шекті бағаларды әрбір !ңір үшін 
жергілікті атқарушы органдар 
жеке белгілейді және олар елдің 
басқа !ңірлерінде қолданылмай-

тынын жеткізді. Олар да !з тара-
пынан инфляция деңгейін тежеу 
және мемлекеттік реттеу шара-
ларын күшейту ж!ніндегі тапсыр-
маларын іске асыру үшін бірқатар 
шара әзірлепті. Біріншіден, азық-
түлік тауарларының негізгі түр-
лерінің физикалық және бағалық 
қолжетімділігін қамтамасыз ету 
шаралары. Осы бағытта Ауыл 
шаруашылығы министрлігі ішкі 
нарықты отандық !ндіріс тауар-
ларымен толықтыру бойынша 
жоспарлы жұмыс жүргізіп жатыр. 
Қазір негізгі азық-түлік түрлерінің 
5 айлық қоры қамтамасыз етілген. 
Бұл нарықтағы тапшылықты 
болдырмауға кепілдік береді екен. 
Ауыл шаруашылығы министрлі-
гімен бірге !ндіріс-тұтыну балан-
сын айқындайды және қажет 
болған жағдайда экспорттық 
шектеуді енгізеді. Екіншіден, сауда 
үстемелері мен сыйақыларға мем-
лекеттік бақылауды күшейту. Бұл 
шекті бағаларды уақытылы енгізу 
арқылы бағаның !суіне жол 
бермеуге бағытталған. Үшіншіден, 
бағаның жоғары !су тәуекелі 
туындаған жағдайда, монополияға 
қарсы органның құзыреті шегінде 
нақты тауар нарықтарында мем-
лекеттік бағалық реттеуді енгізу. 
Сондай-ақ министрлік мамандары 
әлеуметтік маңызы бар азық-түлік 
тауарларына шекті мәндер мен 
шекті рұқсат етілген бағаларды 
енгізу әдістемесін бекітілгенін 
айтады. Ал әкімдіктер тарапынан 
сауда үстемесінің сақталуына 
және сауда желілерінің сыйақы 
алмауы на күшейтілген мони-
торинг пен бақылау жүргізіледі. 

Үстеме бағаны к!теретін сауда 
желілері әкімшілік жауапкер-
шілікке тартылады.

�КІМДІКТІҢ 
ЖАУАБЫ ҚАНДАЙ?

Нұр-Сұлтан қаласы Инвести-
циялар және кәсіпкерлікті дамыту 
басқармасының баспас!з хатшысы 
барлық әлеуметтік маңызы бар 
азық-түлік !німдері бойынша мо-
ниторинг жүргізіледі деп отыр. 
Бүгінге дейін бизнестің 8 субъекті-
сінің қызметінде сауда үстемесінен 
асып кету белгісі бар. <кімдік осы 
бизнес субъектілерін жауапкерші-
лікке тарту бойынша жұмыс жүр-
гізді және «ескерту» түрінде ұй-
ғарымдар шығарды.

Сондай-ақ 4 дүкенге «Элит Ет» 
дүкені, «Алтай» дүкені, Тілендиев 
даңғылындағы ет дүкені және 
«Жастар» СҮ-не қатысты бағаны 
к!теру бойынша әкімшілік ша-
ралар қабылданды. «Бүгінде 
әкімдік әлеуметтік маңызы бар 
азық-түлік !німдеріне шекті сауда 
үстемесін сақтау бойынша бақылау 
және қадағалау жүргізу үшін сауда 
объектілерінің жартыжылдық ті-
зім дерін қалыптастырды. Бұл ша-
ралар нарықтағы жағдайға жүйелі 
талдау жасауға және бағаның !суін 
тежеу үшін тиісті шараларды уа қы-
тылы қабылдауға мүмкіндік береді. 
Баға к!терілген жағдайда кәсіп-
керлерге ең қатаң шаралар қол-
данылатын болады. Егер қалада 
бағаның !суіне қатысты ақпарат 
болса (сауда объектісінің мекен-
жайын, тауардың маркасы мен 
бағасын к!рсете отырып), Нұр-
Сұлтан қаласын әкімдігінің 55-68-
99, 55-69-78 н!міріне, бәсекелес-
тік ті қорғау және дамыту агентті-
гі нің аймақтық б!лімдеріне хабар-
ласуға болады», – дейді басқар-
маның баспас!з қызметі.

ЖЕДЕЛ ЖЕЛІ ЖАУАП 
БЕРМЕЙДІ

 Алматы облысының тұрғын-
дары аймақтағы қымбатшылықты 
кімге барып айтарын білмей жүр. 
К!рсетілген жедел желі жауап бер-
мейтін к!рінеді. Талғар ауданының 
тұрғыны Сәния Нүсіпәлі бұл ту-
ралы әлеуметтік желіде де бірнеше 
рет жазба қалдырған. Бірақ жауап-
тылардан жауап жоқ. «Прези-
денттің Жарлығына сәйкес, әрбір 
!ңірдің әкімдіктері баға тұрақты-
лығын тексеріп отыру керек еді. 
Бірақ біздің облыс пен аудан әкім-
дігі бұл бойынша жұмыс істеп 
жат қанынан хабарым жоқ. Jйткені 

әкімшілік тұтынушыларға хабар-
ла са тын телефон н!мірін жария-
лаған жоқ. Талғар қаласы орта лы-
ғындағы «Талғар», Small супер-
маркеттерінде азық-түлік 10-20% 
!скен. Ал «Алтын адам» дүкенінде 
картоп келісі – 320-ға к!терілді. 
Базарда сиыр еті 2 800, жылқы еті 
3 000, қой еті 2 900 теңгеге шарық-
тап кеткен. Жедел желіге хабарлас-
саң, тұтқаны к!термейді. Сонда 
азық-түлік бағасын тұрақтандыру 
дегені !тірік болғаны ғой», – дейді 
Сәния Нүсіпәлі. 

Ал Алматы облысы сауда да-
мыту б!лімінің басшысы Айгүл 
Садырқызы әкімдікке ешкім 
шағымданбағанын айтты. Шағым 
болмағаны да түсінікті емес пе? 
Jйткені жедел желі жауап бер-
мейді. Бірақ б!лім басшысы азық-
түлік қымбаттауынан хабардар 
екенін алға тартты. Айтуынша, 
қым батшылықты шағын дүкендер-
ге тауар әкелетін к!терме саудагер-
лер жасап отыр. Jз кезегінде олар 
да тауарды 2-3 алыпсатардан 
үстеме бағамен алады. Мысалы, 
құс фабрикасында 10 жұмыртқа 
350 теңге болса, дүкенге келгенше 
550-600 теңгеге  к!теріледі . 
Дүкендер 7-8 пайыз үстіне қосады. 
«Біз барлық ауданның кәсіпкерле-
ріне к!терме саудамен айналыса-
тын алыпсатарлардың аты-ж!нін 
Бәсекелестікті қорғау және дамыту 
департаментіне беруін !тіндік. 
Қызметтік тексеріс жасау – 
олардың міндеті. Облыста қант 
пен сүт !німдері қымбаттап кетті. 
<сіресе, JLC компаниясының 
!нім дері жаңа жылдан кейін 30 
па йызға !скен. Біз компания 
дирек торы Богдановамен бағаны 
түсіру жайлы с!йлестік. Бірақ ол 
сүтті Қырғыз Республикасынан 
ала тынын, салық !скенімен баға-
ны түсірмейтінін айтты. Бірақ 
Бәсекелестікті қорғау және дамыту 
департаментіне компанияға қа-
тыс ты шаралар қабылдау керегін 
айт қанбыз», – дейді б!лім басшы-
сы. Бірақ «тексеріс жүргізу туралы 
шағым жібердік» деген әкімдіктің 
с!зін департамент жоққа шығарып 
отыр. Департамент мамандары да 
жыл соңында сүт зауыты бағаны 
!сіретіндерін айтып алдын ала 
хабар жібергені мен нақты шағым 
болмауына байланысты шара қол-
дана алмайтынын айтып түсін ді-
реді. Сонда Қазақстанның !ңір ле-
ріндегі ірі сауда желілері мен су-
пер маркеттерде әлеуметтік маңы-
зы бар тамақ !німдеріне жоғары 
баға белгіленгеніне куә болсаңыз, 
Бәсекелестікті қорғау және дамыту 
агенттігіне хабарласу керек екені 
бос с!з болғаны ма?

К�рші�із �ылмыскер болуы 
м�мкін. Себебі ізін суы ту �шін 
жалдамалы пәтерде т�ру – 
�ас к�йлерді� кәнігі әдеті. Тек-
серу ж�мыстарыны� нәти же-
сінде б�лікшілерді� 1 б�лмелі 
пәтерде 8-10 адама дейін 
топ  тасып, арам пиы лын ж�зе-
ге асыруды жоспар лап келгені 
аны�талды. Оан �оса, адам-
дар ды аяусыз �л тірген жауыз-
дар ды� �ару-жара�тары да 
ба сы байлы бас панасынан 
емес, жалда малы пәтерлерден 
табылып жатыр. )араша ха-
лы�  ты� бас панаа деген м��-
таж дыы шешілмей, «кварти-
ранттар ды�» саны кемімейді. 
Б�лай жаласа берсе, �ауіп сіз-
дік мәселесі кейінге шегеріле 
береді. Жалпы, �андай азамат-
тар пәтер жалдайды? 

КЕЙУАНАНЫ ТОНАП КЕТКЕН
«Пәтер керек» дегеннің ар тында 

қандай ойдың тұрғанын біле 
алмайсың. Пайданы ойлаған пәтер 
иелері ондайға бас қатыр майды да. 
Жеке куәлігін к!рсетіп, айтқан ақ-
шаны берсе жеткілікті, кім к!рін-
геннің қолына кілтті ұс тата салады. 
Елдегі жаппай бүлік к!ршіңнен де 
күдіктенуді үйретті. Себебі жазадан 
қашып жүрген со дырлардың қазір 
жалдамалы пә тер лерде жасырынып 
жатуы әбден мүмкін. Одан б!лек, 
жақында Jс кеменде зейнеткерді 
«квартиран ты» тонап кетті. 46 жас-
тағы азамат 80 жастағы кейуананың 
ұялы те ле фонын қолынан жұлып 
алып, сан дықта сақтап жүрген 2 
мил лион тең гесін қолды еткен. Қа-
зір ұр ыға қатысты Қыл мыс тық 
кодекстің  191-бабы 3-б!ліг і 
(«Тонау») бойынша сотқа дейінгі 
тергеу амалдары жүргізілуде. Бұған 
дейін елге белгілі кісінің жұбайын 
ақша сұрауға барғанда пәтер жал-
даушылар пышақтап !лтіргені 
к!птің есінен шыға қойған жоқ. 

«К!птеген пәтер иелері мен 
жалға алушы қаражатты үнемдеу 
үшін риэлторларға жүгінгісі кел-
мейді. Алаяқтық оқиғаларының да 
жиі орын алуы – сондықтан. Жыл-
жы майтын мүлік саласында алаяқ-
тар к!п. Қауіпсіздік мәселесінде 
үнемдеуге болмайды. Жалға алушы 

мен жалға берушінің талаптарын 
қанағаттандыра білу – риэлтордың 
кәсібилігі. Сондықтан риэлторға 
ақы т!леген кезде бірінші кезекте 
!з тыныштығыңыз бен қауіпсіз ді-
гіңіз үшін т!лейсіз», – дейді риэл тор 
Жан Рысбаев.

Түркияда тұрғын үйді жалға алу 
мәдениеті қалыптасқан. Жалға алу-
шылардың да, жалға берушілердің де 
құқықтары заңмен қорғалады. Jкі-
нішке қарай, біздің заңнамада риэл-
тор дың құқықтық  жағдайы белгі-
лен беген. Яғни, риэлтор ту ралы, 
оның қызметі туралы ешқан дай заң 
жоқ. Қазір жылжымайтын мүлікке 
қатыс ты ешқандай білімі жоқ бос 
жүрген адамның бәрі риэлтор бола 
алады. Риэлтор болам деген ниет 
болса бол ды, !зіне жарнама жа сай-
ды. С!йтіп, жұмыс істей береді.

Осы тұста Қазақстанда пәтер 
жалдаудың к!бі заңнан тыс ұйым-
дастырылатынын атап !ткен ж!н. 
Мәселен, елордада жалға берілетін 
пәтерлердің 80 пайызы заңсыз, 
жартысынан к!бі келісімшартсыз, 
с!з жүзінде келісілген. Сондықтан 
оқыс оқиғалардың болмауына 
кепілдік жоқ. 

КІМДЕР П�ТЕР ЖАЛДАЙДЫ?
Елімізде жүргізілген зерттеу лер-

ге сүйенсек, жалға алынған тұр ғын 

үйдің ауданы заң талап та рына 
сәйкес келмесе де, оған қол жеткізу 
үшін әрбір бесінші адам екінші 
жұмыс істейді, жалға алу шы лардың 
жартысына жуығында жи нақ жоқ.
Сонымен қатар жар тысынан к!бі 
соңғы бір айда банк тен несие алған, 
17 пайызында тіпті ақшасы азық-
түлікке жетпейді. К! біне кімдер 
пәтер жалдайды де сеңіз, жартысы 
жергілікті тұр ғын дар болса, қалғаны 
мигранттар. Пәтер жалдаушы лар-
дың басым б!лігі қалаларға соңғы 
5 жылда к!шіп келгенін ескерсек, 
тізімнің 20-30 пайызын 18-29 жас 
аралығындағы студенттер құрайды. 
Үштен бірі басқа мекенжайда тір-
келген. Жалға алынған пәтерде 
тұратындардың 54 пайызы тұрақты 
немесе уақытша тіркеуге ие жұмыс 
істейтін, қалада тұратын азаматтар. 

Пәтер жалдап тұратындарды 
зерт   теушілер 3 топқа б!лген. «Бірі – 
пәтер ішінде б!лме жалдайтындар, 
«времянкаларда» тұратындар. Бұл 
топқа 30-45 жастағы орта білімді 
қа зақ әйелдерін жатқызған. Бір ғана 
табыс к!зі бар. Оның !зінде же-
кеменшік компанияларда жал-
дамалы жұмысшы болып қызмет 
етеді. К!бінің бұлай жүргеніне 
4 жылдан асқан. Үй ала алмауының 
негізгі себебі – қаражаттың тап шы-
лығы.

Келесі, пәтерлерді немесе жер 
үйлерді жалдап тұратындар. Бұл 
тізімде де әйелдердің үлесі к!п. К!-
біне 18-29 жас аралығындағы қыз-
дар мен 30-45 жастағы келіншектер. 
К!біне ұлты – қазақ. Басым б!лігі-
нің кәсіптік білімі бар, тұрмысқа 
шыққан. Үйсіз жүруінің негізгі 
себебі – табысының т!мендігі.

Үшінші санатта – мемлекеттік 
бағ дарламалар бойынша пәтер жал-
дап тұратын 43-45 жастағы қазақ 
әйелдері. Жоғары білімі бар, тұр мыс 
құрған. Бір ғана табысы бар әрі 
әлеуметтік т!лемдер алып отырады. 
Мемлекеттік қызмет саласында 
жал дамалы жұмысшы болып еңбек 
етеді. Олардың да табысының т! мен 
болуынан үй сатып алуға шама сы 
жоқ. Бірақ пәтер жалдап тұратын 
әрбір екінші адам ипотекадан 
үмітті», – дейді сарапшылар. 

Дамыған елдерде жеке пәтер 
деген болмайды, к!бі жалдамалы. 
Оларда жеке !з үйің болғанынан 
г!рі пәтер жалдап тұрған ыңғайлы. 
Jйткені пәтер жалдау құны табатын 
табыстың 15-20 пайызы. Жалдаған 
пәтер құнының ішіне айлық ком-
муналдық т!лем мен таңер теңгілік 
асыңыз қоса қамтылады. Арзандау 
пәтерге тұрамын десеңіз, !зіңіздің 
таңдауыңыз біледі. Жалдап тұрған 
пәтердің тұрмыстық құралдарының 

бірі істен шықса, қайта қалпына 
келтіріп беру – жалға берушінің 
міндеті. Пәтер иелері пәтер жалдау-
шы лардың ақшасын алып отырған 
соң, барлық жағдайын жасауға да-
йын. Jйткені жалдап тұрған пәтер-
дің барлық мүлкі ай сайын т!лене-
тін пәтерақының құнына кіреді.

БАҒА 
ҚАЙДА БАРАСЫҢ?

Бізде жалдамалы пәтердің құны 
табатын табыстан үш-т!рт есе жо-
ғары.  Айталық елордада 250 мың 
теңгеге 1 б!лмелі пәтерді жалдай-
тын дар да к!п. Сайттарда 13-20 
шар  шы метрлік бір б!лмелі пәтер-
лер айына 50-60 мың теңгеден тұр. 
К!бінде жуынатын б!лмесі жоқ. 
Тіпті, астананың т!рінде тұрған 
жал дамалы «времянкалардың» ара-
сында дәретханасы далада орна лас-
қандары да жетерлік.

Алматыда да «времянкалар» сұ-
ранысқа ие. Алматы облысында 
Есік, Қаскелең, Шаңырақ, Айна-
бұлақ, Талғар аудандарында 30 
мыңнан 60 мың теңгеге дейін пәтер 
жалдап тұруға болады. 

«Жалдап тұрған пәтеріңе қонақ 
ша қыруға болмайды, балаларың 
болмау керек» дейтін пәтер иеле-
рінің талабы бар. Пайдаланып 
отырған тұрмыстық құралдардың 

біреуі істен шықса, т!лейсің. С!й-
тіп, жалдаушылардан к!зін жұмып 
қойып сыпырып алған ақшасына 
әлгі адам тағы да бірнеше пәтер са-
тып алып, жалдамалы пәтер ре тінде 
бизнесін жасайды. Сондықтан пә тер  
ақысын зорға т!леп отырған от басы 
тапқан табысын біреудің қо  лына 
ұстатып отырғандықтан !зі   нің пәтер 
иесі атануы қиын. Осы  лай !зін үйін 
армандап, !згенің пә  те ріне жылдап 
ақша т!леп жүр ген дер жетерлік. 
Соның бірі 6 жыл дан бері жыл-
жымайтын мүлік сала сында жүрсе 
де, бір пәтерге қо лы ти меген риэлтор 
<лия Бердіқо жа ева.

«Неге пәтер жалдап келемін? 
Себебі қалада !мір сүргім келеді, 
жұмыс істеп ақша табу үшін жүрмін. 
Екі балам бар, жалғызбасты ана-
мын. Бір жыл бұрын астанада 12-14 
миллион теңгеге 1 б!лмелі пәтер 
са  тып алуға болатын еді. Қазір сол 
үй  лердің бағасы 17-20 миллион тең-
геге к!теріліп кетті. 7 жылдан бе рі 
баспананың соңынан жүрмін. Баға 
қымбат, табысымыз жалдауға ғана 
жетеді», – дейді <.Бердіқожа ева.

ҚЫМБАТШЫЛЫҚ 
ҚАПА ҚЫЛДЫ МА?

Ресми мәліметтерге сүйенсек, 
былтыр бір айда 300-ге жуық 
қазақстандық Түркиядан, теңіз 
жағалауынан пәтер сатып алған. 
Риэлторлар статистикасы бойынша, 
тек Түркияның Жерорта теңізі 
жаға лауына қазірдің !зінде мың-
даған қазақстандық қоныстанған. 
Қазақстандықтардың к!бі неге 
Түркияда !мір сүруді қалайтынын 
білесіз бе? Себебі баға арзан. Мә-
селен, Аланияда теңіз жағасында  
жаттығу залы, бассейні бар коттед-
ж ді 1 айға 900 мың теңгеге  жалдауға 
болады, ал астанада Есіл ауданын-
дағы 6 б!лмелі дәл сондай  коттеджді 
жалдау құны айына 1 мил лион 700 
мың теңгені құрайды.

 Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев халықтың әлеу-
меттік жағ дайы т!мен топтар үшін 
на рық тағы баспананы жалға алу 
құнын субсидиялау мәселесін 
қарас тыруды тапсырды. Жұмысшы 
жастарға берілетін жалдамалы пәтер 
сияқты мұнда да белгілі бір шек-
теулер болуы мүмкін. Осы орайда 
жоба мемлекеттік бағдарламаларға 
ілікпей қала беретін, «квартирант» 
атанып кеткендердің үмітін ақтаса 
игі.

Жадыра МҮСІЛІМ
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«�а�тар трагедиясынан» кейін 
Ішкі істер министрлігі халы�ты т�-
бегейлі �арусыздандыру�а к�шкен-
дей. �олда бар �аруын �ткізбеген-
дер жазаланатынын да �оса айтты. 
Онсыз да �о�амда «�ару "стау�а 
р"� сат беру керек пе?» деген сауал 
�зекті еді. Б"л мәселеге �атысты 
елді� пікірі б"рыннан екіге жарыл-
�ан. Бірі �ару "стау мәдениеті �а лып-
таспа�анын, кез келген адам�а о�-
ды-солды �ару берсек, �ылмыс к� -
бейетінін айтса, екіншісі �зін-�зі 
�ор�ау �шін халы�та �ару болуы 
керек дейді. Осы екіжа�ты ойды� 
ешбірін негізсіз дей алмаймыз. 

МИНИСТРЛІК «ҚЫЛМЫСТЫҢ 
АЛДЫН АЛУМЕН» �УРЕ

Негізі, халықты қарусыздандыру 
процесі бүгін басталған дүние емес. Ішкі 
істер министрлігінің ұстанымы әуелден 
айқын: қару – қауіпсіздік кепілі емес. 
Халықтан қару сатып алу, яғни ел ара-
сынан қару жинау 2008 жылдан бастап іске 
асты. 2021 жылғы дерек бойынша, содан 
бері 53 мыңнан астам дана қару-жарақ 
жиналып, республикалық бюд жеттің 1,7 
млрд теңгесіне 2 миллионнан астам па-
трон алыныпты. Дегенмен құ зырлы орган-
дар мұны қанағат тұтпады. Былтыр к(к-
темде Ішкі істер министрлігі қазақстан-
дықтарға заңсыз сақталған қаруды тап-
сырып, ол үшін ақша алуға тағы бір мүм-
кіндік берді. Ол үшін респуб ликалық 
бюд жеттен 95 миллион теңге б( лінді. 
Ведомство тым ескі, тозған қару ға 30 мың 
теңге, жақсы сақ талған қару үшін ең жо-
ғары баға – 300 мың теңге т(леді. Бірақ 
тір келген қаруға ақы бер меді. Соған қар-
ағанда жауапты орган ел ішінде жасырын 
жат қан қарулардан сескенген. Кім білсін, 
қыл мыстың к( беюіне себепкер болады 
деген шығар.

Ал осы жолғы елдегі жаппай бүліктен 
кейін Ішкі істер министрлігі «сыпайы лық-

ты» ұмытты. «Ақы т(ленеді» деп отыр ған 
жоқ, тұрғындар заңсыз сақталған қару-
жарақ пен оқ-дәріні, жарылғыш заттарды 
(з еркімен тапсыруы тиіс екенін айтып, 
талап қойды. Азаматтар соның есесіне 
қылмыстық және әкімшілік жауап-
кершіліктен босатылады екен. Үн деуінде 
министрлік бұл амал арқылы жа за тайым 
оқиғалардың алдын алаты нын ескертіпті. 
Егер қаруды заңсыз сақ тағандар анық-
талса, 5 жылға дейін бас бостандығынан 
айырылуы мүмкін. 

=рине, біз министрліктің бұл амалын 
құптамаудан аулақпыз. Егер мәселе қыл-
мыстың алдын алуға тіреліп тұрса, орын-
ды әрекет екені анық. Елімізде заң сыз 
сақталған қару арқылы соңы адам (лімі-
мен аяқталған қылмыстар жетерлік. Мә-
селен, былтыр Қостанайдың Лисаковск 
(ңірінде к(ршілер арасында жанжал шы-
ғып, соңы екі адамның (лімімен бітті. 
Ашуын тізгіндей алмаған зейнеткер заң-
сыз сақталған аңшы мылтығынан оқ атып, 
к(ршілерін «жайратып» тастаған. Айт-
пақшы, елімізде атыс қаруын қолдану 
арқылы жасалған қылмыстардың барлы ғы 
ішкі істер органдарында тіркеуге алын-
баған екен, себебі к(бі заңсыз айна лым-
дағы қару-жарақтардың кесірінен болады. 

Оның үстіне, Ішкі істер министрлігі 
елдің ішінде қару онсыз да к(п екенін 

айтып жүр. 2019 жылы елімізде 200 мың-
нан астам аңшы бар екені анықталған, 
олардың әрбірі бір ғана емес, кемі 2 мыл-
тық ұстайды екен. Ал қаруды заңды түрде 
ұстайтындарға қатысты әңгіме басқа. Заң 
бойынша, ішкі істер органдарынан нақты 
қару түрін иемденуге рұқсатты 18-ге тол-
ған кез келген азамат ала алады. Рұқсат 
мерзімі – бес жыл. Ал атыс немесе аңшы-
лық қаруды аңшы куәлігі барлар ғана 
ұстай алады. Талапқа сай әр азамат тың 
ие лігіндегі аңшылық қарудың, газды та-
пан ша, тіпті электрлі қарудың саны да 
екеуден аспауы керек. 

 
ҚАРУСЫЗДАНДЫРУ – 

ЕКІҰШТЫ М�СЕЛЕ
Енді екінші тараптың пікірін талдап 

к(рсек. Қару қылмысқа бастама болуы 
мүм кін екен. Бірақ ол қауіпсіздік үшін де 
қажет, мұны жоққа шығара алмаймыз. 
=уелі мына сұраққа жауап берсек: халық-
та мұнша қару қайдан жүр? Ішкі істер 
министрлігінің дерегіне сенсек, әдетте 
қазақстандықтарда жүрген қарудың басым 
б(лігі мұра болып қалған. Одан б(лек, 
тіркеу бойынша шектеулер енгізілгенге 
дейін табылған не сатып алынған қару-
ларды үйінде заңсыз сақтайды.

2013 жылы Мәжіліс депутаттары «Аза-
маттық тұлғаларға қазақстандық заңдар 

бойынша (зін-(зі қорғау құрал дарына 
қатысты травматикалық қаруды иеленуге 
тыйым салатын» түзетулерді қабылдады. 
Бұл түзету қоғамда бір жыл бойы талқы-
ланып, қарсылық тудырғаны есімізде. 
Сарапшылар травматикалық қаруға тыйым 
салу елдегі қылмыстық ахуалды ушықтырып 
жіберуі мүмкін екенін айтты. Себебі 
травматикалық қару арқылы жа салған 
қылмыстардың 90 пайызы тіркел меген 
«тапаншамен» жасалған. Сон дықтан ІІМ-
нің халықтан травматикалық қаруды 
қайтарып алу акциясы заңға ба ғынатын 
азаматтарды қарусыздандырып, ал қыл-
мыскерлердің қаруды жасырып қалуына 
септескендей к(рінді. Мысалы, 2015 жылы 
Қазақстанда травматикалық қаруы бар 38 
мың адам тір келген. Билік науқан кезінде 
20 мың нан аса қаруды қайта сатып алып, 
ал қал ғаны иелерінің қолында қалған. =й-
теуір, қауіпсіздік қыз меткерлері бұл кри-
ми но гендік жағдайдың жақсаруына әке леді 
деп сендіріп, жағ дайды ақтап алды. 

Сонау 2010 жылы «Ішкі істер орган-
дарының қоғамдық қауіпсіздікті қам та-
масыз ету саласындағы қызметін жетіл діру 
мәселелері бойынша кейбір заңна малық 
актілерге (згерістер мен толық ты рулар 
енгізу туралы» заң бұрын қолда ныста 
болған «5+5» нормасын (бір адам   ның 
қолында аңшы қаруының ең к(бі бес 
данасы болуы) «2+2»-ге дейін т(мендетті. 
Яғни, аңшылардың қаруы азайды. Ал 
халықтың қолындағы қару тәркіленді. 
Тәркіленді демеске шара жоқ, себебі 
қаруды министрлік халықтың (з салығына, 
нарықтағы бағадан 3-4 есе кем құнына 
сатып алған. Ал заңгер Абзал Құспан ха-
лықты «жаппай қарусыз дан дыру» қауіп-
сіздік жайын ұмыт қылғанын айтады.

– Қару-жарақтың «сақтау ережесі» 
деген болады. Қаруды тәркілесін, егер 
құқық қорғаушылар елдің қауіпсіздігін 
қамтамасыз ете алса. Бірақ олай болған 
жоқ. Мейлі, енді қауіпсіздік жайына 
тереңірек барсақ. Кез келген мемлекетте 
«=скери доктрина» болуы тиіс. Бізде 
жасалмады. Онда «ықтимал қарсылас» 
деген түсінік болады. Еліміздің геосаяси 
ор наласу аймағы күрделі. Халықтың қауіп-

сіздігіне жауап берер (з шамасы болуы 
қажет. Тағы бір жайт – Қазақстанда қару 
сататын дүкен иелерінің 100 пайызы ре сей-
лік азаматтар. =скери ұйымдардың жат-
тығуында да солар жүреді. Ал бізде қа ру 
ұстай алатын азаматтар аз. Кеңес Ода ғы 
кезінде мектеп қабырғасынан бас тап қару 
ұстауға тәрбиелейтін. Қыл мыс (з алдына, 
қауіпсіздікке келгенде жаппай қарусыз-
дандыру процесіне қарсымын, – дейді ол. 

ШЕТЕЛДЕ ҚАЛАЙ?
Бұл тұста әлем елдерінің тәжірибесін 

ескерусіз қалдыруға болмас. Жалпы, 
дүниежүзінде қару ұстауға рұқсат берген 
елдердің қатары к(п емес. Бәрінде де 
белгілі бір тыйымдар бар. АҚШ, Бра зилия, 
Швейцария мен Эстония – қару ұстауға 
рұқсат берген елдер. Аталған ел дер бұл 
мәселеге қауіпсіздік жағынан қараған 
сыңайлы. Бірақ (зіндік себептері бар. 
Мысалы, Бразилияда қылмыскерлер 
шамадан тыс к(бейіп, қоғамға қауіп 
т(ндіре бастаған соң 2005 жылы халыққа 
қару ұстауға рұқсат берді. Ал АҚШ аза-
маттар қаруды ретсіз қолданбайтынына 
сенген. Себебі қаруы бар адам (згеде де 
барын біледі, қылмысқа бармайды, қоғам 
қауіпсіз жүреді деп есептеген. Осы ар қылы 
қарудың заңсыз айналымы шек телетініне 
сенген. =йтпесе, халық қаруды заңсыз 
ұстаудың жолына к(шеді-міс. 

ТҮЙІН: 
Үйінде қару ұстағандардың барлығы да 

қылмыскер емес шығар. Бірақ осындайда 
А.Чеховтың «Егер пьесаның бірінші ак-
тісінде қабырғада мылтық ілулі тұрса, онда 
соңғы актіде міндетті түрде атылуы керек» 
деген ойы еске түседі. Қолдағы қару, әйтеуір 
бір атыл май қоймас. Елімізде қарудың к<-
лең келі айналымы туралы деректердің 
болмауы құқық қор ғаушыларды алаң да-
татын сияқты. Қару тәркілеудің екіжақты 
мәселе екенін айттық. Алғашқысы қыл-
мысты азайтуға септесер болса, келесісі 
азаматтардың қауіпсіздік жайын ұмыт-
тырады. Сон дық тан бұл мәселе алдағы 
уақытта да <зекті күйде қалып, талқылана 
беретін тәрізді. 

«КҮРЕҢ БЕРЕТТІ» ГЕНЕРАЛ КЕЛДІ
Қаңтардың 19-ы күні Президент 

Қасым-Жомарт  Тоқаев  Қорғаныс 
министрлігінің басшылық құрамымен 
кеңес (ткізіп, генерал Мұрат Бектановты 
қызметінен босатты да, орнына генерал 
Руслан Жақсылықовты тағайындады. 
С(йтіп, әу баста И.Конев атындағы жал пы 
әскерлік командалық училищесінде оқып, 
кейін М.Фрунзе атындағы әскери акаде-
мияны, РФ Қарулы күштері Бас штабының 
әскери академиясын аяқ таған, алайда 
соңғы 20 жыл бойы ІІМ Ішкі әскерінде, 
Ұлттық ұлан сапында қызмет еткен гене-
рал тұтас қорғаныс саласын басқаруға 
кірісті. =рине, әскери қызметін мотоат-
қыш тар, барлау б(лім дерінде бас таған 
генералдың бұрынғы Ішкі әскердегі, қа-
зіргі Ұлттық ұландағы арнайы күштердің 
элитасы саналатын «Бүркіт» б(ліміне 
тиесілі «күрең берет» иегері екені жұрт-
шылықтың назарын аударғаны жасырын 
емес. =рі кәдімгідей үміт оятқаны бар. 
Tйткені «күрең берет тілер» аса ауыр сы-
нақтар мен ең жоғарғы деңгейдегі дайын-
дықтан (теді. Арнаулы күштердің ішіндегі 
ең беделдісі сана лады. 

Дегенмен Ішкі әскер саласының тұтас 
Қарулы Күштерден (згешелеу екенін де 
назардан тыс қалдырмаған абзал. Тек ге не-

ралдың жастау кезінде «әскери бар лауды 
жедел-тактикалық командалық-штаб тық 
басқару» және «мемлекеттің әс кери қауіп-
сіздігі» мамандықтарын оқы ғаны ми-
нистрдің біліктілігіне қатыс ты күмәнді 
сейілткендей болады. Алайда теория мен 
нақты жағдай б(лек еке ні анық. Оның 
үстіне, Қарулы Күштер де геніңіздің (зі тым 
күрделі құрылым. Оның (зіне тән білім 
беру, денсаулық сақ тау, қар жыландыру, 
тіпті мәдени-ағарту шы лық жүйелері бар. 
Тіпті, Қарулы Күштерді жарақтандырудың 
(зі күрделі іс. =скери әуе қорғанысы, құр-
лық әскерлері, әскери теңіз күштері тәрізді 
түрлі салаға б(лінетіні тағы бар. Оған қой-
ма лардың жай-күйін, к(лік-логистикалық 
кешеннің жағдайын, одан қалса Қарулы 
Күштерді реформалау мен дамытудың тұ тас 
тұжырымдамасын қосыңыз. Офицер лердің 
моральдық-психологиялық жағдайы, әс-
кердегі суи цид, жемқорлық, халықаралық 
ынты мақтастық дейсіз бе, қысқасы жаңа 
ми нистр үшін жұмыс шаш етектен болғалы 
тұр. Оның үстіне, Президент жаңа тапсыр-
малар да жүктеп тастады. 

ПРЕЗИДЕНТ ЖҮКТЕГЕН 
МІНДЕТТЕР ҚАНДАЙ ЕДІ?

Жоғарғы Бас қолбасшы жаңа ми-
нистрге ең алдымен ел басшылығын сырт-
қы және ішкі қауіп-қатерлер туралы уақы-
тылы әрі нақты ақпараттармен қамтамасыз 
етуге тиісті әскери барлау қызметін кү шей-
туді тапсырды. Біздің пайымдауымызша, 

әскери қызметінде 11 жыл бойы барлау 
б(лімдерін басқарған Руслан Жақсы-
лықовтың бұл міндетті орындауға қабілеті 
жетуі тиіс. Алайда ел басшылығын түрлі 
қауіп-қатер жайлы дер кезінде хабардар 
етіп отыру үшін әскери барлау (зге күш 
құ рылымдарындағы барлаушылармен тізе 
қоса жұмыс істеуі қажет. Айталық, бұрын-
ғы «Сырбар» 2019 жылдан бері ҰҚК құра-
мында, қарсы барлау да ұлттық қауіпсіздік 
қызметінің ажырамас б(лігі. Ішкі істер 
министрлігі бағытында ресми түрде барлау 
органдары жоқ. Полицейлер кейде ке-
ңестік кезеңнен келе жатқан ескі тәсіл – 
бейресми агентураға сүйенеді. Сондықтан 
жаңадан тағайындалған Қорғаныс ми-
нистріне әскери барлауды жетілдірудің 
тың тұжырымдамасын жасау қажет бола-
тын сыңайлы. Ал Президент Жарлығына 
сай құрылатын Арнаулы операциялар 
ж(ніндегі күштердің басшылығы «күрең 
беретті» генералға таңсық емес. Яғни, 
сарбаздардың даярлығын тексеруге оның 
біліктілігі жетеді. Дегенмен Арнаулы 
операциялар ж(ніндегі күштер басшылығы 
қандай құқықтық нормалар негізінде 
жұмыс істейтінін анықтау қажет болады. 
Tйткені арнаулы күштердің қандай 
құрылымға бағынатыны маңызды болғалы 
тұр. Егер Бас штаб арқылы жұмыс істейтін 
болса, арнаулы күштерді пайдалану үшін 
ҰҚК немесе ІІМ рұқсат сұрауға мәжбүр 
болуы ықтимал. 

Tйткені бейбіт күнде Бас штабқа (зге 
күш құрылымдарының б(лімшелері 
бағынбайды. Тек соғыс жағдайында Бас 
штаб барлық күштерді басқаруы тиіс. 
Запастағы генерал-майор =ділбек 
Алдабергенов те масс-медиаға берген 
сұхбатында ҰҚК Шекара қызметі, ІІМ 
Ұлттық ұланы әдетте мүлдем б(лек қызмет 
атқаратынын, сондықтан бейбіт күнде 

оларды Бас штабқа бағындыру қажет емес 
екенін айтқан еді. Оның үстіне, армиядағы 
арнаулы күштердің сирек қолданылатынын 
ескерсек, Арнаулы операциялар ж(ніндегі 
күштер басшылығының Бас штаб немесе 
Қорғаныс министрлігі аясында емес, 
ҰҚК, ІІМ құрылымдарына жақын болғаны 
ж(н сияқты. Бірақ қаңтардың басындағы 
бүлік кезінде бұл құрылымдардың бар лы-
ғында дерлік командирлердің қауқар сыз-
дығы, дербес шешім қабылдауға батылы 
жетпей қалғаны байқалды. Ал бұл жағдай 
(з кезегінде Арнаулы операциялар ж(нін-
дегі күштер басшылығын жасақтауды 
жан-жақты пысықтауға мәжбүр етіп отыр. 
Сондықтан кесіп-пішіп пікір айту әзірге 
ерте.

Президенттің келесі тапсырмасы қару-
жарақ сақтайтын нысандардың қауіпсіз-
дігіне қатысты болды. 2019 жылы Арыста, 
былтыр Жамбыл облысында әскери 
қоймалардың (ртенуі салдарынан жойқын 
жарылыс болып, елдің дүрліккені есте. 
Біздің пайымдауымызша, қоймалардағы 
қауіпсіздіктің сақталмауы, оқ-дәрілердің 
пайдалану мерзімінің (туі мен оларды 
сақтайтын орындардың тозуы бірер жылда 
қалыптасқан жағдай емес. =ріге кетсек, 
бұл жағдай Сағадат Нұрмағамбетовтен 
кейінгі барлық Қорғаныс министрлері 
назардан шығарып алған мәселе. Тіпті, 
әскери қоймалардың жасырылмауы, жер 
серіктерінен еркін суретке түсіріле беретіні 
КСРО кезінде «уақытша» деп асығыс 
салынғанынан басталады. Тәуелсіз 
Қазақстан тарихында жаңа әскери оқ-дәрі 
қоймасы ешқашан салынған емес. =рі 
елдегі әскери арсенал, қоймалар әлі күнге 
толық инвентаризациядан (тпеген. Был-
тыр Қорғаныс министрлігі елдегі әскери 
қоймалардың инвентаризация к(р сет кіші 
20 пайыз болғанын мәлімдеген. Арыстағы 
жарылыстан екі қойма салынатыны ж(-
нінде мәлімет тараған. Бірақ кейін экс-
министр Нұрлан Ермекбаев қоймалардың 
тек жобалық-сметалық құжаттары ғана 
әзірленгенін айтты. 

ҚАРУ-ЖАРАҚТЫҢ 
ЕСКІРГЕНІ РАС

Қасым-Жомарт Тоқаев жаңа министрді 
таныстырған жиында Қазақстан армия-
сының техникалық және жауынгерлік 
жабдықтарын жаңарту міндетін жүктеді.

– =скердегі қару-жарақтың дені 30-50 
жыл болған Кеңес дәуіріндегі техника. 
Ескірген техникалардың мерзімінің 
(ткеніне байланысты қару-жарақ паркін 
жаңарту үшін шұғыл шаралар қабылдау 
қажет. Қарулы Күштер заманауи әрі 
жоғары технологиялық қару-жарақпен, 
әскери техникамен жабдықталуы тиіс. 
Қабылданатын шаралар жүйелі болуы 
керек. Қару-жарақ пен әскери техниканы 
ж(ндейтін, оларға қызмет к(рсететін 
отандық (ндірісті дамыту қажет, – деді 
Жоғарғы Бас қолбасшы. С(йтіп, «қызым 
саған айтам, келінім сен тыңда» тәсіліне 
жүгінген сыңайлы. Tйткені қару-жарақ 
паркін жаңарту оңай емес. Армияға кез 

келген жаңа техниканы сатып алу үшін 
алдымен Қорғаныс министрлігі, ІІМ 
немесе ҰҚК тәрізді құрылымдар тех ни-
каның қажет екеніне Қаржы министр лі-
гіндегі мамандардың к(зін жеткізуі керек. 
Одан соң тапсырысты Индустрия және 
инфрақұрылымдық даму министрлігіне 
қарасты мекемелерге береді. Tйткені 
қор  ғаныс (неркәсібі де, техниканы ж(н-
дейтін зауыттар да осы министрлікке 
қарайды. Үшін шіден, қай елден, қандай 
техника немесе қару алу туралы мәселеге 
келгенде әс керилердің де бірауызды 
болмағы керек. =йтпесе, итіс-тартыспен 
уақыт жоғал тамыз. Мәселен, соңғы екі 
жыл бойы Қарулы Күштерге отандық 
«Арлан» және «Барыс 8х8» бронды 
к(ліктерін қабылдау керек пе, жоқ, әлде 
шетелдік (німдерді,  соның ішінде 
түріктің Arma8x8 к(лігін немесе Ресейдің 
БТР-82-сін алу керек пе дейтін дау 
дүркін-дүркін пайда болады. Индустрия 
және инфрақұрылымдық даму ми-
нистрлігіне қарасты мекемелер «Барыс 
8х8» к(лігін сынақтан (ткен, дайын (нім 
деп таныстырса, кейбір әскерилер оның 
ешбір іске жарамайтын, әлі жетілдіруді 
қажет ететін прототип екенін алға тар-
тады. 

Сол сияқты тәуелсіздік жылдарында 
Қазақстан ешқашан жаңа буын танк сатып 
алған емес. Қарулы Күштердегі танктердің 
барлығы Т-72Б к(ліктері немесе олардың 
модернизацияланған түрлері. Яғни, әс-
кери ғылымда 3++ буыны ретінде 
бағаланатын техникалар. Еліміз НАТО 
немесе Кореяның танктері түгілі ресейлік 
Т-90М қатарлы ұрыс техникасын да ал-
маған. Ал олар кемі 4 буын танктері 
саналады. Сол сияқты жауынгерлер қол-
данатын атыс қаруының барлығы дерлік 
Калашников автоматтары. Заманауи атыс 
қаруы тек арнаулы күштерде ғана бар. =уе 
қорғанысы күштерінде тұрған зениттік 
зымыран кешендерінің к(бі ескі. Қуатты 
саналатын С-300 ПС немесе С-300ПМУ 
зениттік зымыран кешендерінің ең жаңа-
сы (ткен ғасырдың 90-жылдары жасалған. 
Яғни, тағы сол кеңестік кезеңнен қалған 
құралдар. 

Айтпақшы, ашығын айту керек, ар-
мияда жаңартылған техникалар да бар. 
Соңғы үш жылда радиолокациялық 
қондырғылар жаңартылып жатыр. Атап 
айтқанда, «Нұр» РЛС сияқты қондырғылар 
пайда болды. =скери теңіз күштерінің 
кемелері мен катерлерін де жаңа жаб-
дықтар қатарына қосуға болады. К(бі 
(зі міздің «Зенит» зауытында құрасты-
рылып жатыр. Сонымен қатар оптикалық 
құралдар мен бронда автомобильдер, аз-
дап болса да артиллериялық қондырғылар 
жаңартылды. Біздің пайымдауымызша, 
бұл үрдіс жалғаса беруі тиіс. Tйткені 2020-
2022 жылдарға арналған қорғаныс бюд-
жетінің к(лемі әу баста 2,55 миллиард 
долларға тең еді. Енді жаңа бюджетте қару 
сатып алу мәселесі мұқият қаралуы 
мүмкін. Тіпті, 2022 жылға арналған жоспар 
да (згеретін болды.

Амангелді ҚҰРМЕТ

Жаңа генералға – жаңа міндет

Қару ұстау қауіпсіздік кепілі ме? 

Мадияр ТӨЛЕУ
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Айналдыр�ан алты ай ішінде елі мізде �ор�аныс министрі екі рет ауысты. 
Ведомствоны бас�ар�ан екі генерал да �арулы К�штердегі ол�ылы�тар �шін 
�ызметпен �ош айтысты. Оларды� біреуі отстав ка�а кетуге �зі �тініш берсе, 
екін шісі Жо�ар�ы Бас �олбасшыны� Жарлы�ымен орнынан алынды. Прези-
дент жа�адан та�айындал�ан министрге на�ты тапсырма ж�ктеді. Ал біз 
�ор�аныс және �ауіпсіздік саласында не �згеруі м�мкін екенін саралап 
к�рдік.



Солт�стік 
азастан облысында 
со��ы бес жылда �рылыс к�лемі екі 
есе артты. 
�рылыс саласынан 
т�сетін салы к�лемі бір жарым есе 
�л�айды. Б�гінде салынып жатан 
нысанда 5 000 �рылысшы ж�мыс 
істеп ж�р. Б�л 2017 жыл�ымен 
салыстыр�анда екі есе к�п. Деген-
мен әлі де �рылысшы мамандар 
жетіспейді. "рі �рылыс материал-
дарыны� ба�асы к�н санап шары-
тауы �рылыс компанияларына ке-
дергісін келтіріп т�р.

Құрылыс материалдары солтүстік 
�ңірлерде ғана емес,  ел бойынша 
қымбаттады. Мұны сала мамандары 
сыртқы нарықтағы бағаның �суімен бай-
ланыстырып отыр. Солтүстік Қазақстан 
облыстық Құрылыс, сәулет және қала 
құрылысы басқармасының мәліметінше, 
соңғы жарты жылдың ішінде 110 пайызға 
қымбаттаған материалдар бар. Мәселен, 
профильді құбыр 300 мың теңгеден 630 
мың теңгеге дейін аспандап кеткен. Со-
нымен қатар қиыршық тас, кірпіш, арма-
тура, цемент, бетон сияқты материалдар 
50-90 пайызға қымбаттапты. 

Салдарынан құрылыс компаниялары 
шығынға белшесінен батты.  Құрылыс-
шылар қауымдастығының т�рағасы Сер-
гей Тимофеев жобалау-сметалық құжат-
тамадағы бағалар нарықтағыға сәйкес 
келмейтіні салдарынан құрылысшылар 
зардап шегіп отырғанын айтады. Мәселен, 
2 400 теңге деп к�рсетілген қиыршық тас 
бүгінде 4 700 теңге тұрады, ал 78 теңгеге 
кірпіш алу мүмкін емес, ең кемі 120 
теңгеден, бетонның текше метрі 22 000 
теңге деп к�рсетілгенімен, нарықтағы 
баға – 33 000 теңге. «Үйдегі к�ңілді 
нарықтағы баға бұзады» дегендей, осын-
дай қымбатшылықтың кесірінен құрылыс 
компаниялары бағадағы айырмашылықты 
�з қаржысы есебінен �теуге мәжбүр. 

«Құрылыс материалдарының бағасы 
былтыр жыл басынан бастап қымбаттады. 

Маусым айында базалық бағаларды 
жаңартып еді, іле ол қайтадан шарықтап 
шыға келді. Ал құрылыс компанияларына 
т�ленетін �темақы жылдың соңында ғана 
қолдарына тиді. Оның �зі шығындарды 
толық жаппайды. /йткені шығын к�лемі 
10 пайыздан асса ғана, �темақы т�ленеді. 
Ал 8-9 пайыз шығынмен жұмыс істегендер 
тақырға отырды. Мәселен, құрылыста 
газ-бетон мен кірпіш к�п қолданылады. 
Газ-бетон плитаның текше метрі 19 000 
теңге деп к�рсетілгенімен, 32 000 теңгеге 
сатып аламыз. Кірпіш те базалық бағадан 
2-3 есе қымбат. Еден плитасының әр 
шаршы метріндегі айырмашылық – 2 000 
теңге. Осыдан-ақ шамалай беріңіз. 
Сондықтан мемлекеттік нысандарды 
салуға компаниялар аса қызығушылық 
танытпайды. /йткені рентабельділігі 
шамалы, қып-қызыл шығын», – дейді 
Сергей Петрович. 

Нәтижесінде, �з міндеттемелерін 
орындай алмай отырған компаниялар да 
бар. «Стройкомпания» ЖШС былтыр 
салуға тиіс үйдің құрылысы әлі басталған 
жоқ.

«Зерттеу СК» ЖШС директоры Евге-
ний Махиня былтыр «Жас �ркен» шағын-
ауданында екі үй салам деп шығынға 
бел ше сінен батқанын айтады. «Бірақ 
біздің қиындықтар ешкімді толғандыр-
майды. Міндеттеме алған соң орындауы-
мыз керек. Барлық шығынды �з қары-
зымыздың есебінен жаптық. Кейбір ма-
териалдар 20-30 пайызға қымбат таға ны-
мен, кейбіреулерінің бағасы айтарлықтай 
2-3 есе қымбаттады.  Ал жобалау-сметалық 
құжаттамада мүлдем басқа бағалар к�р-
сетілген», – дейді Евгений Сергеевич. 

Құрылысшылардың айтуынша, 
құрылыс компанияларының тарихында 
бұрын-соңды мұндай қымбатшылық пен 
шығындалу болмапты. 

ЕСЕҢГІРЕТКЕН БАҒАЛАР
Соның кесірінен бюджеттік құрылыс 

нысандарына ең арзан әрі сапасыз мате-
риалдар жұмсалады. Мемлекеттік бағдар-

лама бойынша салынған үйлерге қоныс-
тану шылар ең алдымен күрделі ж�ндеу 
жасауға мәжбүр. Пәтерлерге ж�ндеу 
жұмыстарын жүргізумен айналысатын 
Иван Якунин бұл үйлер қалай болса солай 
салынғанын айтады. 

«Сантехникасы бар, бірақ ең арзаны 
әрі дұрыс орнатылмаған. Бұл үйлер «Ең 
бастысы – болса болды» деген қағидатпен 
салынғандай. Қандай екенінде ешкімнің 
шаруасы жоқ. Тұратын адам �зі ж�ндеп 
алады деп салынған сияқты. Түптеп кел-
генде, тұрғындарға ж�ндеу жұмыс-
тарынсыз  қоныстану мүмкін емес. Бар-
лығын қайтадан жасайды. Қабырға-
ларынан колонналар шығып тұрған үйлер 
де бар. Т�белері, едендері қисық. Жаңа 
үйлердің сапасы құрылысшылардың жа-
уапкершілігіне байланысты деп ойлай-
мын», – дейді Иван. 

Пәтер ж�ндеушілер де құрылыс мате-
риалдары күн санап қымбаттап бара 
жатқанын айтады. Мәселен, 800 теңгенің 
профилі қазір 1 200 теңге, қабырға тегі-
стейтін қоспалар 2 300 теңгеден 3 500 
теңгеге дейін қымбаттаған.  Құрылысшы 
Иван кеше ғана электр сымының метрін 
70 теңгеден сатып алса, бүгін 75 теңге 
т�леген. 

Осындай қымбатшылық салдарынан 
пәтер бағасы да шарықтап барады. Соңғы 
жарты жылдың ішінде Петропавлдағы 
пәтерлердің бір шаршы метрі орташа 
есеппен 330 мыңнан 360 мың теңгеге 
дейін қымбаттаған. Шаршы метрі 460 мың 
теңгеге дейін жететін пәтерлер де бар-
шылық. Биыл бағалар тағы 10-15 пайызға 
�седі деген болжам бар. Жалпы, Петро-
павл жалақы к�рсеткіші жағынан к�ш 
соңында болғанымен, баспана бағасы 
бойынша Нұр-Сұлтан, Алматы, Шым-
кенттен кейінгі 3-орында. 

 
САПА ЕМЕС, САН ҚУУ

Бағаның қымбаттығы �з алдына, ма-
ман тапшылығы – осы саладағы жедел 
шешуді қажет ететін �зекті мәселе. Сол-

түстік Қазақстан облыстық Білім басқар-
масы басшысының орынбасары Влади-
мир Ткаченконың айтуынша, �ңір кол-
ледждері жыл сайын 200-300 құрылысшы 
маман даярлайды. Бұл – барлық түлек-
тердің 10 пайызы. Олардың жұмысқа 
ор на ласу к�рсеткіші – 70-80 пайыз шама-
сында. «Құрылысшы мамандығы бойын-
ша колледж бітірген түлектердің барлығы 
бірдей жұмысқа орналаспайды. Мәселен, 
былтырғы 239 түлектің т�ртеуі – жоғары 
оқу орнына, 15-і басқа колледжерге түсті, 
15-і әскер қатарына алынды, үшеуі – бала 
күтіміне байланысты демалыста, жетеуі 
– жұмыссыз. Ал құрылысшылар қауым-
дастығы үнемі маман жетіспейтінін айта-
ды. Бірақ біз колледждерге студенттерді 
тапсырыс бойынша қабылдаймыз», – деді 
Владимир Сергеевич.

Құрылыс компаниялары басшы-
ларының кәсіптік-техникалық білім са-
пасына к�ңілі толып отырғаны шамалы. 
Колледждер бүгінде мемлекеттік тапсы-
рыс алу үшін сапа емес, сан қуып кеткенін 
айтады. «Білім сапасын бақылап жатқан 
ешкім жоқ.  Колледждердің басшылары 
мемлекеттік тапсырыстың қаржысын 
игеру үшін неғұрлым к�п студент қабыл-
дауға жанталасады. Түлектердің бірен-
сараны ғана алған мамандығы бойынша 
жұмыс істейді. Олардан алған білімі бо-
йынша жұмыс істеу талап етілмейді», – 
дейді Сергей Петрович. 

Бүгінде қажет кадрларды құрылыс 
компанияларының �здері даярлауы керек 
деген пікір бар. Солтүстікқазақстандық 
ірі компаниялар да осы пікірді қоштап 
отыр. 

Солтүстік �ңірдегі тағы бір қиындық 
– жобалаумен айналысатын ұйымдардың 
аздығы. Облыста мұндай 3-4-ақ ұйым бар 
екен. «Олар осы нарықты монополияға 
айналдырып алған. Жобалауға к�п уақыт 
шығындайды. Нәтижесінде, бір-бірінен 
айнымайтын жобалар дайындалады. 
Бұлай болмауы керек. Құрылыс саласына 
к�п қаржы б�лініп жатыр, ендеше жоба-
лау компаниялары да к�п болуы керек. 
Қаланың келбетін ойластырып �згерту 
қажет. Бұл жұмысқа жаңаша к�зқарасы 
бар, креативті жобалаушылар, сәулет-
шілер мен инженерлерді тартқан ж�н. 
Жаңадан салынып жатқан шағын аудан-
дарда демалыс орындары қарастырыл-
маған. Осы қателікті ж�ндеу қажет», – 
деді облыс әкімі Құмар Ақсақалов.  
Осындай қиындықтарға қарамастан, 
�ңірде құрылыс қарқыны бәсеңдемек 
емес. Облыс әкімі Құмар Ақсақаловтың 
айтуынша, биыл жыл соңына дейін 400 
мың шаршы метр баспана пайдалануға 
берілмек. 

Роза Ш�КЕН,
Солтүстік Қазақстан облысы
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Маман – қат, 
материал – қымбат

4 миллион теңге 
АЙЫППҰЛ АРҚАЛАДЫ

«Бүгін сағат 12.00-де департаментке 
шағым түсті, 12.15-те мамандарымыз 
оқиға орнына барып, жер қабатына 
�лшеу жүргізді. Хлор шекті м�лшерден 
4 есе артып кеткені анықталды. Қазір біз 
жоспардан тыс тексеру жүргізуді ұсынып 
отырмыз. Тұрғындарға терезені жабық 
ұстауларын сұраймыз» деген еді сол кезде 
облыстық Экология департаментінің 
мамандары.

Иә, сол кезде Экология департамен-
тінен басқа бірде-бір ресми орган аталған 
жағдайға түсініктеме бермеген еді. Ал 
Титан магний комбинаты әуелде мүлде 
үнсіз қалып, кешке қарай кәсіпорынның 
еңбекті қорғау, қоршаған орта және 
т�тенше жағдай б�лімінің басшысы Ри-
нат Mміров: «Комбинат аумағында 
ешқандай апат болған жоқ. Біз штаттық 
режимде жұмыс істеп жатырмыз» деп 
қысқа ғана жауап берген еді. Дұрысы, 
қандай да бір апаттың болғанын жоққа 
шығарған болатын. Алайда �ндіріс 
орнының басшылығы қанша жерден 
мойындағысы келмесе де, соңынан 
қызғылт түтіннің осы кәсіпорынға 
қарас ты цехтардың бірінен ауаға 
тарағаны расталды. Айтпақшы, кәсіп-
орын түсініксіз түтін ауаға тараған күні 
тексеруге келген комиссия мүшелерін 
ғимарат аумағына кіргізбей қойған екен. 
«21 желтоқсанда ТМК аумағында 
қызғылт түтін шыққанда �ндірістік 
қауіпсіздік және т�тенше жағдай саласы 
мамандарымен бірлесе жұмыс жүргіздік. 
Бірақ ол күні кәсіпорынға кіре алмадық, 
сағат 17.00-ден кейін онда жұмысшылар 
болмады. Мұндай жағдай бізде жиі 
кездеседі. Мұны білмейтін жұртшылық 
бізді с�гіп жатады. Сондықтан алдағы 
уақытта жоғарыда аталған сала маман-
дарынан арнайы комиссия құрылса, 

комиссия мүшелері т�тенше жағдай 
кезінде кедергісіз жұмыс істесе ж�н бо-
лар еді», – дейді облыстық Экология 
департаментінің директоры Данияр 
Mлиев.

/скемендік эколог, қоғам белсендісі 
Дәулет Асанов �ндіріс орнының комис-
сия мүшелерін нысанға кіргізбеуі дұрыс 
емес екенін, мұның күмән туғызатынын 
айтады. «Кәсіпкерлік туралы» кодексте 
«тексеріс кәсіпорынның регламенті 
бойынша жұмыс уақытында �ткізіледі» 
деп жазылған. Былай қарасаңыз, зауыт 
тәулік бойы жұмыс істейді. Кәсіпорын 
«басшылық қызметкерлер сағат 5-ке 
дейін жұмыс істейді» деп сылтауратып 
кіргізбей қойған секілді. Құдай сақтасын, 
егер түнде зауытта жарылыс болса, «біз 
сағат 6-ға дейін ғана істейміз» деп кір-
гізбей қоя ма комиссияны?  ТМК қулық 
жасап, дәл апат кезінде ешкімді ішке 
кіргізбей қойды. Егер комиссия мүшелері 
сол кезде ғимаратқа кірсе басқаша 
қорытынды берілер ме еді?! /йткені �з 
к�здерімен к�рер еді ғой. Ал ТМК-ға 
комиссия ертеңінде барды. Кәсіпорын 
түнде бәрін ретке келтіріп қоюы әбден 
мүмкін. Комиссия барған кезде цех іші 
түк болмағандай музейдей жайнап тұрған 
шығар. Экология департаментінің жү-
гіріп жүргені түсінікті. Облыстық Таби-
ғатты қорғау прокуратурасы қайда? 
Қал жыр �зенінде жағдай болғанда да 
олар үнсіз қалып еді» деген ол «қызғылт 
түтін жоспарлы профилактикалық жұ-
мыстардың нәтижесінде пайда болды» 
деген с�зге сенбейтінін жеткізді. 

Бірнеше күн бұрын Экология депар-
таментінің �кілдері осы жағдайға байла-
нысты жүргізілген жоспардан тыс тек-
серудің қорытындысын жария етті. 
«Қыз ғылт түтін титан тетрахлориді мен 

ванадий пентаоксидін �ндіретін №2 
цехтан шыққан. /лшеу нәтижелері 
бойынша 21 желтоқсанда сағат 14.15-те 
Егоров және Шаяхметов к�шелерінің 
бойынан 200 метр қашықтықта хлордың 
ауаға таралуы шекті нормасынан асып 
кету фактісі анықталды. С�йтіп, Эколо-
гия департаментіне түскен �тініш не-
гізінде 2021 жылғы 21 желтоқсаннан 2022 
жылғы 5 қаңтарына дейінгі кезеңге 
жоспардан тыс тексеру енгізілді. Депар-
тамент қызметкерлері �тініште апаттық 
жағдай болуы мүмкін деген мәліметтер 
к�рсетілгенін ескере отырып, оны ШҚО 
/неркәсіптік қауіпсіздік департаментіне 
жолдады. Олардың 2021 жылғы 29 
желтоқсандағы жауабына сәйкес, «ТМК» 
АҚ қатысты апаттық фактілерінің 
болма ғанына және кәсіпорын тарапы-
нан ешқандай ақпараттың болмауына 
байланысты тексеру іс-шаралары жүр-
гізілген жоқ. Мемлекеттік экологиялық 
тексеру нәтижелері бойынша 2021 
жылғы 21 желтоқсанда «ТМК» АҚ техно-
логиялық жабдықтың 4 фурмасын қы-
сым мен тазалау бойынша жоспарлы 
про филактикалық жұмыстар жүргізгені 
анықталды. Алайда бұл мемлекеттік 
экологиялық сараптаманың қорытын-
дысы берілген жобалық шешімдерде 
к�рсетілмеген», – дейді Шығыс Қазақ-
стан облысының бас мемлекеттік эко-
логия лық инспекторы Рауан Тұраров.

Экология департаменті мамандары-
ның айтуынша, кәсіпорынға бір емес, үш 
айыппұл салынған. «Ең әуелі �ндіріс 
орны мемлекеттік экологиялық сарапта-
ма қорытындысында к�рсетілген талап-
тарды орындамағаны үшін ҚР MҚБтК-
нің 332-бабы бойынша әкімшілік жау-
апкершілікке тартылып, 510 мың теңге 
айыппұл салынды. Екінші, әлеуметтік 
желіге тараған материалда қызғылт түсті 
газ ауа қоспасының артық м�лшері 
байқалған. Негізі, ауаға шығар алдында 
тазалаудан, яғни сүзгіден �туі керек 
болған. Бірақ �тпеген. Бұл Экологиялық 
кодекстің 207-бабындағы талаптарды 
бұзу болып саналады. Тазарту қағида-
ларын бұзғаны үшін ҚР MҚБтК-нің 
331-бабы бойынша 1 миллион 750 мың 
теңге айыппұл белгіленді», – дейді об-
лыс тық Экология департаменті басшы-
сының орынбасары.

2 миллион 371 мың теңге к�леміндегі 
үшінші айыппұл 2021 жылғы 22 желтоқ-
сандағы кәсіпорынның негізгі мұржа-
сының №2 цехының №5 газ тазалау 
құрылғысына қойылған �лшеу нәтижесі 
бойынша салыныпты. /лшеу нәтижесі 
к�міртегі оксидінің 8,9, хлорсутегінің 2,1 
есеге асып кеткенін к�рсетіпті.

Азамат ҚАСЫМ,
Шығыс Қазақстан облысы

Зеренді десе, к�пті� к�кейіне ауасы 
ж�пар, орманы алы�, к�лі м�лдір 
кербез таби�ат елестейді. Дегенмен 
елімізді� іргелі туристік әлеуеті зор 
айматарыны� бірі – Зерендіде де 
әлеуметтік мәселелер азаймай т�р.

Ауданда сәл жел соқса, жарығы �шіп 
қалатын ауылдар жетерлік. Олардың қата-
рын аудан орталығы Зеренді де толықтырған. 
Ал ауызсуды аптасына екі рет жеткізетін 
к�лікті зарыға күтетін халықтың жанайқайы 
жергілікті биліктің назарынан тыс қалып 
келеді. Тұрғын дардың айтуынша, халық 
к�мірдің де тапшылығын әбден тартқан. 
«Бықсып тұрып алатын, жанбайтын к�мір-
дің азабына тойдық», – дейді олар. 

ЖАРЫҚ ЖИІ �ШЕДІ
Жарық мәселесі Зеренді ауданында со-

нау 90-жылдардан бері шешімін таппай 
келеді. Ауданның ондаған ауылын электр 
энергиясымен қамтамасыз ететін желілер 
кезінде жекеменшіктің қолына �тіп кеткен. 
Ал электр желілері мен бағандарының 
к�бінің тозығы жеткен. Mсіресе, ауданның 
оңтүстік жағындағы жағдай аса күрделі. 
Жалпы аумағы 39 елді мекенде бүгінде 20 
мың нан астам халық тұрады. Мәселе 2019 
жылы ауданда электр энергиясы бойынша 
т�тенше жағдай жариялауға да жеткізген. 
/йткені электр желілеріне иелік ететін «Зе-
ренді групп» компаниясы оған ж�ндеу 
тұрмақ, техникалық қызмет те к�рсетпеген. 
Ал желілерді аймақтағы ірі энергия тара-
тушы «К�кшетау Энерго» жалға алған. /кі-
нішке қарай, желілерді жалға алғаны бол-
маса, меншігі болмаған соң бұл компания 
да оған қызмет к�рсетуді �з міндетіне ал-
маған. Бұл аудандағы жарық бағасының 
қым баттығына әрі тым жиі �шіп қалуына 
ықпал етті. Тұрғындар бұдан �зге де басы 
ашық қалған түйткілдердің шетін шығарды. 

ЖЕР ТАСТАҚ ДЕП ТАС Д�УІРІНДЕ 
�МІР СҮРМЕКПІЗ БЕ?

«Жергілікті аудан әкімдігіне де, облыс 
әкімдігіне де электр энергиясының жағ-
дайын айта-айта жалықтық. Жарығымыз 
сәл боран соқса, �шеді де қалады. Электр 
баған дары мен желілер әбден ескіріп тозған. 
Ал ауызсуымыз бүгінге дейін аптасына екі 
рет су тасығыш к�лікпен тасымалданады. 
Суды күтіп тұрғанда б�шкелеріміз бен  фляг-
тарымыз далада қатып қалған кездер аз емес. 
Күнара ыдыстарымызды сүйрейтін сұп-суық 
далада ауызсуды сарғая күтеміз. Зерендіде 
колонкалар болғанымен, оның басым б�лігі 
істемейді. Тек жеті колонка қазір істеп тұр. 
Қыстыгүні оларда да су болмай қатып 
қалады. Су құбырын орнатып беру жайлы 
әкімдікке талай рет арыздандық. Олар 
жердің тастақ болуына байланысты құбыр 
�ткізудің мүмкін еместігін айтады. Қазіргі 
технология дамыған заманда бұл мәселе ме? 
Жер тастақ болды деп тас дәуірінде �мір 
сүрмекпіз бе?! Ал к�мір туралы тіпті әңгіме 
б�лек. К�мір емес, кәдімгі ұп-ұсақ үгінді. 
Мүлдем сапасыз. Бықсып, жанбай азапқа 
салады. Мектепке жеткізілетін к�мір одан 
да сорақы. Осындай жағдайлар халықты 

әбден ашындырып тұр», – дейді Зеренді 
ауылының тұрғыны Риза Сейтханова. 

ЖАНАМА ЭЛЕКТР ЖЕЛІСІ 
САЛЫНБАҚ

Жарық мәселесіндегі күрделі ахуалды 
Зеренді ауданы әкімдігі де мойындады. 
Mкімнің айтуынша, аудандағы электр 

желілерін жекеменшік компаниядан сатып 
алып немесе жанама электр желілерін салу 

арқылы ғана шешуге болады. 
«Бүгінде электр желілерінің 90 пайыздан 

астамы мүлде тозған. Біз электр желілерін-
дегі апаттарды жою және қалыпты жағдайда 
ұстап тұру үшін бюджет қаражатын жұмсауға 
мәжбүрміз. 2018-2019 жылдардағы бюджет 
ақшасын кері қайтару үшін сотқа «Зеренді 
групп» және «К�кшетау Энерго» компани-
яларына екі бірдей арыз бердік. Қазір сот 
процестері жалғасып жатыр. Ауданның 
теңгерімінде болуы үшін желілерді сатып 
алуды да ұсынып к�рдік. Бірақ «Зеренді 
групп» электр желілерін сатудан үзілді-ке-
сілді бас тартты», – дейді Зеренді ауданының 
әкімі Mсен Жақсылықов. 

Аудан әкімдігі мәселені тек электр 
желілерін сатып алу жанама электр желілерін 
салу бойынша жеке жобаны жүзеге асыру 
арқылы шешуге болатынын айтады. 

«Қазір электр желілеріне т�тенше жағдай 
режимінде мердігер ұйымдармен желілерде 
болған апаттар ж�нделеді. Жанама электр 
желілерін салу үшін жобалық-сметалық 
құжаттама жасауға қаражат б�луге �тінім 
берілген. Бұл жоба бойынша жалпы ұзын-
дығы 16 шақырымдық 0,10 кВт бағандар мен 
КТП ауыстыру қарастырылған», – деп 
толықтырды аудан әкімі. 

К�МІР БАР, СУ ТАСЫМАЛДАНАДЫ
Mкімдік жергілікті тұрғындар айтқандай 
ауызсу мен к�мір мәселесі  соншалықты 

күрделі емес екенін айтып ақталды. 
«Зеренді ауылында К�кшетау қаласынан 

к�мір жеткізуді «Зерен – К�мір» ЖШС 
жүзеге асырады. Бүгінде «Шұбарк�л» к�мірі 
мен «Қаражыра» к�мірі де баршылық. Ал 
ауызсуға келсек, Зеренді селосындағы 
Ғабдуллин к�шесі тастақты болғандықтан, 
су �ткізу құбырларын салу мүмкін болмай 
отыр. Бұл к�шелерде ауызсу «Зеренді Сер-
вис» коммуналдық кәсіпорнының к�ліктері-
мен тасымалдау арқылы шешіліп отыр. 
Кестеге сәйкес, аптасына екі рет сәрсенбі 
және сенбі күндері су жеткізіледі. 40 литрлік 
бір фляг судың құны 50 теңге», – дейді аудан 
әкімдігінен. 

P.S.
 Сонымен, жергілікті билік жарығы мен 

к1мірін, тасып ішетін суын  айтып шулаған 
жұртқа әзірге сабыр сақтауды ғана ұсынып 
отыр. Ал миллиондаған бюджет қаражатына 
келіп тірелетін электр желілері мен ауызсу 
құбырын зеренділіктердің әлі қанша жыл 
күтетіні әзірге беймәлім... 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

Көрікті мекеннің де 
түйткілі көп

Былтыр 21 желтосанда 'скемендегі Титан магний комбинаты (ТМК) 
аума�ында т�сініксіз ыз�ылт т�тін ауа�а тарап, ж�ртшылыты ала�датан  
еді. «ТМК-да цехта жарылыс болды, бетпердесіз дала�а шыпа�ыздар, 
терезені ашпа�ыздар» деген аудио жазбалар WhatsApp желісі арылы 
т�р�ындар арасында ке� тара�ан болатын. 
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«Ордабасы» командасы жа�а футбол 
маусымында �аржы тапшылы�ына бай-
ланысты ел чемпионатына �атыспауы 
м�мкін. �аза� футболына к�птеген та-
ланттарды сыйла�ан клуб жабылуды� 
аз-а� алдында т"р. На�ты шешім а�пан 
айында �абылданады. Б"л туралы 
�аза�стан футбол федерациясыны� 
ресми сайты хабарлады. 

Абылайхан ЖҰМАШ

«2022 жылдың 13 қаңтарындағы жағдай 
бойынша «Ордабасы» сертификация талапта-
ры бойынша қаржылық міндеттемеден �те 
алмады. Енді ақпан айындағы тексерісте 
жағдай реттелмесе, «Ордабасы» футбол клубы 
Қазақстан чемпионатына қатыспайды» делін-
ген хабарламада. 

Бейресми ақпарат бойынша, клубтың 
қарызы шамамен 2,4 миллиард теңгеге 
жуықтаған. &лбетте, бұл – �те к�п сома. 
Мұншама қарызбен Қазақстан Премьер-ли-
гасында �нер к�рсету оңай бола қоймас. Оның 
үстіне «Ордабасының» бірнеше футболшысы 
«жалақы алмағанымызға бірнеше айдың жүзі 
болды» деп жер-жерге сұхбат беріп жүр. Егер 
алда-жалда клуб жабылып қалмаса, Шымкент 
қаласының басты командасы биыл Қазақстан 
чемпионатынан бас тартып, жарысты Бірінші 
лигадан бастауы да ғажап емес. 

Тарихында ешқашан Қазақстан чемпионы 
болмаған «Ордабасы» клубының тізгінін 2015 
жылы Бақтияр Байсейітов ұстады. Алғашында 
бапкер, кейіннен клубтың президенті болды. 
Содан бері 7 жыл �тті. Клуб ауыз толтырып 
айтар жетістікке жетпеді. «Астана», «Қайрат» 
клубтарымен бірдей бюджеті бола тұра 
чемпиондыққа талас жүргізе алмады. Үшінші, 
т�ртінші, бесінші орындармен ғана шектелді. 
Еурокубоктық бәсекенің топтық кезеңіне де 
�те алмады. Топтық кезең былай тұрсын, 
іріктеу кезеңінің бірінші айналымынан ары 
аса алған жоқ. 

Былтыр жазда футбол жанкүйерлері тегіс 
жиналып, «Ордабасының» жаттығуына ба-
рып, клуб басшылығына шағымдарын айтқан. 
Қазіргі басшылыққа шымкенттік жанкүйер-
лердің �кпесі қара қазандай. Себебі команда 
шетелден легионерлерді топырлатып бірінен 
соң бірін шақырып алған. Бірақ нәтиже жоқ. 
Олар мұнша к�п ақшаның қайтарымы болуы 
керек деп есептейді. Команда жыл сайын 
қыруар қаржы жұмсағанымен қарық қылып 
жатқан түгі жоқ. Не жергілікті жастарды 
тәрбиелемейді, не жаттығу базасын салмайды. 
&зірге шымкенттік клубтың әкімшіліктің 
қазынасына қол салғаннан �зге пайдасы бол-

май тұр. Бар мәселе осында. Клуб басшы-
лығының бұл әрекеті қайта қарастырылып, 
әкімшілік жағдайды тез арада реттемесе, 
«Ордабасы» әр жылдары банкрот болған 
«Елім-ай», «Ертіс», «Жеңістердің» күйін ке-
шеді. 

Клубтың салық ұйымдарының алдында 
бірнеше айдан бері берешектері жиналып 
қалған. Айлық беру мәселесінде де қиын-
дықтар туындап отыр. Клуб қызметкерлері 8 
айдан бері жалақы алмаған. Енді шымкент-
тіктердің орнына қарыздарынан қысқа уа-
қытта толыққанды құтылуды к�здейтін 
«Оқжетпес» клубы Премьер-лигада ойнауы 
мүмкін. ҚПЛ-ға «Ордабасының» орнына 
�ткен маусымның қорытындысы бойынша 
біріншілікпен қоштасқан қызылордалық 
«Қайсардың» да ел чемпионатына қайта 
оралуға мүмкіндігі бар. Былтыр Бірінші лига-
да үшінші орын алған «Қыранның» да жоғарғы 
лигада ойнауға шамасы жетсе, олардың да 
ұсынысы қаралады. 

Қазір қазақстандық клубтардың оқу-
жаттығу жиындары басталған тұста «Орда-
басының» к�шбасшы ойыншылары �зге 
клубтармен жаттығып, кейбіреуі түркістандық 
«Тұранға» ауысып жатыр. Олардың қатарында 
Еркебұлан Тұңғышбаев, Александр Клещен-
ко, Абдуллай Диакате, Бекхан Шайзада және 
бірнеше футболшы бар. Команда сапында 
бірде-бір легионер қалмады. Жергілікті 
ойыншылардың да «Ордабасыда» қалғысы 
жоқ. 

Шымкенттік клубтың басшысы Бақтияр 
Байсейітов болса еліміздегі спорт басылымда-
рына берген сұхбатында жуырда қаржы тауып, 
барлығын реттейтінін айтқан. Ол сонымен 
қатар командасының Қазақстан чемпио-

натының келесі маусымына қатыспайтыны 
туралы ақпаратты жоққа шығарды. 

– «Ордабасы» жаңа маусымға дайындықты 
жақында бастайды. Бірақ қаржы мәселесі 
туралы әлі нақты ештеңе айта алмаймын. 
Қарыздарымызды біртіндеп жабамыз. Коман-
да алдымен Шымкентте жиналады, мұнда 
жаттығуға барлық мүмкіндік бар. Жаттық-
тырушылар штабы қазір демалып жатыр. 
Седнев те, Смақов та командада қалады, – 
депті Шымкент клубының президенті Бақтияр 
Байсейітов. 

«Ордабасы» футбол клубының бапкерлік 
штабында жұмыс істейтін Самат Смақов та 
таяуда әлеуметтік желіде жанкүйерлердің 
сұрағына жауап берді. 

– Eкінішке қарай, клубтың басында қарыз 
к�п. Клуб басшылығында оны т�лейтін ақша 
жоқ. Бұл мәселе алдағы күндері шешімін та-
бады деп үміттеніп отырмыз. Жақсы жаңалық 
болса, бірден хабарлаймыз, – дейді Смақов. 

Клуб ойыншылары мен қызметкерлеріне, 
салық органдарына к�лемді қарызы бар 
«Ордабасының» жақын арада жағдайды рет-
теп, ел біріншілігінде �нер к�рсететініне се-
нетіндер аз. Қазақстан футбол федерациясы 
аталған командаға қатысты жағдайдың қиын 
екенін айтады. Клуб басшысы Бақтияр Бай-
сейітов басқаша с�йлейді. 

Қалай болғанда да, қаржылық қиын-
дықтарға тап болған кәсіби клубтың тағдыры 
қыл үстінде. Тиімсіз менеджмент пен қомақты 
қаражаттың мақсатты жұмсалмауы салдары-
нан елімізге танымал тағы бір команда чем-
пионаттан шет қалуы мүмкін. Клубтың 
болашағына қатысты нақты шешім ақпан 
айында қабылданады. Сол кезде бәрі белгілі 
болады. 
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«Ордабасының» 
жағдайы жақсы емес

Фристайл-могулдан 
алты спортшы 
бақ сынайды

Ұлттық құраманың 
ресми киімі таныстырылды

Олимпиада командасына арналған спорт-
тық киім үлгісін қазақстандық ZIBROO ком-
паниясы тікті. Шеруге арналған коллекцияны 
ресейлік дизайнер, SHISHKIN брендінің 
негізін қалаушы Дмитрий Шишкин дайын-
даған. Екі �ндіруші ең жоғары талаптарға сай 
келетін, �ндірістегі эко-шешімді қолдайтын 
және киім дизайнының әлемдік трендін 
қолданатын ортақ олимпиадалық эпикировка 
коллекциясын ұсынды. 

Қазақстан құрамасының олимпиадалық 
экипировкасын дайындауға бір жылдан аса 
уақыт кетті. Киімді дайындау процесіне 

атлеттердің �здері қатысты. Олар киім үлгісі-
нің дизайны, сапасы мен функционалына 
қатысты �з ұсыныстарын білдірген. 

– Бір аптадан соң Қазақстанның олим-
пиадалық құрамасы Қытайға ұшып кетеді. Ал 
4 ақпан күні т�ртжылдықтың басты додасы 
– қысқы Олимпиада басталады. Токио 
қарсаңындағы секілді бұл ойын басталардан 
бұрын да біз олимпиадалық экипировканы 
дайындау кезінде спортшылардың ұсыныс-
тілегін ескердік. Біз үшін Олимпиада ойын-
дарында спортшыларға осы киім үлгісінің 
ыңғайлы, қолайлы және сәнді сезінгендері 

маңызды. Ал мата мен тігістің ең жоғары 
талапқа сай болатыны с�зсіз, – дейді ҰОК бас 
хатшысы Андрей Крюков. 

Қысқы ойындарға арналған олимпиада 
киім үлгісінің таныстырылымына жазғы спорт 
түрлерінің �кілдері, атап айтар болсақ, Токио 
Олимпиадасының жүлдегерлері Қамшыбек 
Қоңқабаев, Сәкен Бибосынов пен Софья 
Берульцева қатысты. 

Осылайша, жазғы спорт түріндегі атлеттер 
қысқы Олимпиадаға аттанатын спортшыларға 
қолдау к�рсетіп, олимпиадалық құраманың 
«Бір ел – бір команда» ұранын тағы бір 
нақтылап отыр. Сондай-ақ фототүсірілімге 
дзюдошылар Жансай Смағұлов пен Ақмарал 
Науатбек, бокстан ерлер командасының ка-
питаны Абылайхан Жүсіпов, гимнаст Аружан 
Қасенова мен «Барыс» хоккейшісі Самат 
Данияр қатысты. 

Киім Қытайдағы қысқы климатқа арнайы 
ойластырылған. Мұнда температура кей 
кездері 20 градустан да т�мендейді. Сондықтан 
сыртқы киім табиғи қаздың жүнімен 
толықтырылған, жылуды сақтап, суықты 
�ткізбейтін заманауи жарғақтық материалдар 
қолданылған. К�леміне қарамастан, киімнің 
салмағы аз, �те иілімді және еркін қозғалуға 
ыңғайлы. Дизайнерлердің пайымынша, олим-
пиадашылар бұл киім үлгісін спортттық аре-
надан басқа жерлерге де кие алады. 

Айта кетейік, қысқы Олимпиада ойында-
ры 4 ақпан күні Бейжіңде басталып, 20 ақпанға 
дейін созылады. Қазақстан командасы 
спорттың сегіз түрінен бақ сынайды. 

/білмансұр ЖАСАН

Бейжі�дегі Олимпиада 
ойындарында фристайл-мо-
гулдан �аза�стан намысын 
алты спортшы �ор�айды. Б"л 
туралы команданы� бас бап-
кері Елена Круглыхина мә-
лім  деді. 

Халықаралық шаңғы спорты 
федерациясы (FIS) Қазақстан 
командасына қосымша квота 
б�лді. Нәтижесінде, Олимпиада 
ойындарында Қазақстан атынан 
т�рт әйел адам және екі ер адам 
сынға түседі. Атап айтар болсақ, 
Бейжің т�рінде Юлия Галышева, 
Аяулым &мірен ова, Олеся Граур, 
Анастасия Городко, Дмитрий 
Рейхерд және Павел Колмаковтың 
�нерін тамашалаймыз. 

– Бәрі біз қалағандай болған 
жоқ. Бірақ бұл – спорт. Кездескен 
қиындықтарға қарамастан, спор-
тшылар �здерін жақсы қырынан 
к�рсетіп, қысқы ойында Қазақ-
стан ның бәсекелесе алатынын 
дәлелдеді. Бізде ерлерден екі, 

әйелдерден т�рт квота бар. 
Аздаған қиыншылықтар кезде-
скенін атап �ттім. Виза мәселесіне 
байланысты АҚШ-тағы әлем 
кубогі кезеңіне Антон Бондарев 
бара алмады. Ол лицензияға қол 
созым жерден тоқтады. Жара-
қатына байланысты Сергей Рома-
нов Америкаға бара алған жоқ, ал 
Олен Цинн жолдамасыз қалды. 

Біздің еліміздің намысын 
Ю л и я  Г а л ы ш е в а ,  А я у л ы м 
&мірен ова, Олеся Граур, Анаста-
сия Городко, Дмитрий Рейхерд 
және Павел Колмаков қорғайды. 
Бұл іріктеу �те ауыр �тті, сон дық-
тан спортшылардың барлығын да 
құттықтаймын. Айта кету керек, 
спортшылар да, бапкерлер құра-
мы да толығымен Eскемен қала-
сының �кілдері. Біз Қазақстан 
атын таныту үшін бар күшімізді 
саламыз. Қазір Олимпиада ал-
дын дағы дайындықты Шым-
бұлақта �ткізіп жатырмыз, – деді 
бас бапкер. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

+лтты� Олимпиада комитеті 2022 жыл�ы Бейжі� ойындарына арнал�ан 
�аза�стан командасыны�  ресми киім улгісін к�пшілік назарына "сынды. Онда 
�аза�стан тарихында ал�аш рет ел атауы �аза� тілінде Qazaqstan деп жазылады.  

2021 жылы кадрларды даярлау-
ға арналған мемлекеттік білім беру 
тапсырысы 5 мыңға, яғни 51 мың-
нан 56 мың грантқа дейін к�бей-
тілген. Жаңа гранттар студенттер 
арасында сұранысқа ие және �зекті 
мамандықтарға б�лінетін болады.

Жалпы, Мемлекет басшы-
сының тапсырмасы бойынша жо-
ғары білімнің қолжетімділігін 
арт тыру үшін 2025 жылға дейін 
білім беру гранттарының саны 
кезең-кезеңімен тағы да 15 мыңға 
артады.

Сондай-ақ білім беру грантта-
рын б�лу кезінде азаматтардың 
әлеуметтік осал санаттары үшін 
квоталар к�зделген.

«Осылайша, Президенттің қол-
дауы арқасында бюджет есебінен 
оқуға мүмкіндік алған қазақстан-

дық мектеп түлектерінің саны арт-
ты. Мысалы, �ткен жылы бізге 75 
мыңнан астам �тінім түсті. Оның 
ішінде 56 мыңнан астам талапкер 
грант алды. Биыл гранттар саны 61 
мыңға жетеді. Мемлекет басшы-
сының тапсырмасы бойынша 
халықтың әлеуметтік осал топта-
рынан шыққан балалар үшін кво-
талар санын ұлғайттық. Яғни, 
к�пбалалы немесе толық емес от-
басылардан шыққан балалар, 
сондай-ақ отбасыларында ерекше 
қажеттіліктері бар балаларды 
тәрбиелеп отырған отбасынан 
шыққан талапкерлер грант алу 
үшін әлдеқайда к�п мүмкіндікке 
ие болады», – деп хабарлады Білім 
және ғылым вице-министрі 
Қуаныш Ерғалиев.

Рая МІНАП

Білім гранттары  
көбейеді

2022 жылы �аза�станды� ЖОО-ларда о�у�а арнал�ан білім 
гранттарыны� саны та�ы 5 мы��а артады. Осылайша, 
гранттарды� жалпы саны 61 мы��а дейін жетеді. Б"л туралы 
Білім және �ылым министрлігіні� баспас�з �ызметі хабар-
лады.
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